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ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
 استاندار هرمزگان در حاشیه سی و پنجمین جشنواره 
امتنــان از کارگــران نمونه، گروه هــای نخبه کار و 
واحدهای نمونه گفــت: فولاد هرمزگان با رکوردهای 
متعددی که از ابتدای امســال ثبت کرده و طرح های 
توسعه ای متعددی که در دست اقدام دارد، حال خوب 
میــان کارگران و مردم اســتان هرمزگان ایجاد کرده 

است.
به گــزارش ندای هرمــزگان ، مهدی دوســتی در 
حاشــیه سی و پنجمین جشــنواره امتنان از کارگران 
نمونه، گروه های نخبه کار و واحدهای نمونه اســتان 
هرمــزگان در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی بیان 
کرد: مجموعــه اقداماتی که در فولاد هرمزگان انجام 
می شــود در حوزه های متعددی بوده و به ایجاد حال 
خوب میان کارگران کمک کرده اســت. ازجمله این 
اقدامات می توان به بهبود وضعیت معیشــتی، حقوق 
کارگران، تبدیل وضعیت کارگران، تاش برای خانه دار 
شدن کارگران در قالب نهضت ملی مسکن و… اشاره 
کرد. همچنین فولاد هرمزگان تاش های زیادی را در 

زمینه ایجاد عدالت و ارتقای شغلی صورت داده است
وی افزود: حال خوب کارگر به عملکرد شــرکت نیز 
بازمی گــردد. در این رابطه فــولاد هرمزگان در حوزه 
تولید نیز عملکرد درخشــانی داشته و در سطح استان 
نیز خوش درخشیده اســت. به طور مثال این شرکت 
رکوردهای متعددی را در حوزه تولید از ابتدای امسال 
به ثبت رسانده اســت؛ همچنین طرح های توسعه ای 
متعددی در فولاد هرمزگان در حال اجرا هســتند. به 
این ترتیب مدیران تحول گرا در اســتان حضور دارند 
که هم زمان با تولید، توســعه را نیز پیگیری می کنند. 
خوشــبختانه این موارد باعث ایجاد حال خوب میان 

کارگران در فولاد هرمزگان می شوند.
استاندار هرمزگان در خصوص حمایت های استانداری 
از فولاد هرمزگان خاطرنشان کرد: با توجه به نزدیک 
شدن فصل گرم و احتمال ایجاد محدودیت در تامین 
انرژی صنایع فولادی، تمام تاش ما این اســت که 
سهمیه برق صنایع فولادی استان هرمزگان به موقع 

تامین شود.
دوســتی اضافه کــرد: در بحث تامین مســکن برای 
کارگران، اســتانداری به جد پای کار بوده و یک زمین 
از طرف استانداری و دولت برای این منظور اختصاص 
یافته اســت که تاکنون حدود یک هزار میلیارد تومان 

برای تامین زیرساخت های آن هزینه کرده ایم.
وی در پایان تصریح کرد: خوشــبختانه تعامل بسیار 
خوبی میان ســازمان های مختلف اســتانی با فولاد 

هرمزگان برقرار شده است.

    اقتصادی

استاندار هرمزگان مطرح کرد: 

حال خوب کارگران فولاد 
هرمزگان با ثبت رکوردها و 

طرح های توسعه ای

وقت خود را ذخیره کنید 

     هشدار  

داروی  دارو،  و  غــذا  ســازمان  عمومــی  روابــط 
دیســپورت۵۰۰ را تقلبی اعام کرد و از مردم خواست 
درصورت مشاهده فرآورده تقلبی مذکور، موضوع را به 

معاونت های غذا و داروی سراسر کشور اطاع دهند.
روابط عمومی سازمان غذا و دارو اعام کرد: عطف به 
نامه  شــماره ۱۰4/۱4۰3 مورخ 2۱ فروردین ماه سال 
جاری، شرکت داریان سامت منضم به مکاتبه شرکت 
IPSEN فراورده Dysport ۵۰۰ به شماره سری 
ســاخت P۰8۰۶۵ با تاریخ انقضاء ۱2.2۰2۵ با بسته 
بندی مورد استفاده در کشور آمریکا منتسب به شرکت 

Ipsen، تقلبی می باشد.

سازمان غذا و دارو: بوتاکس 
دیسپورت۵۰۰ تقلبی است 

موزه مرم شناسی کنگ  /خلیل بزرگمهر

ندای هرمزگان

  عکس 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
هرمزگان فرماندار قشــم گفت: سرمایه گذاران و 
دولت، بیش از پیش به شــرکت های لنج ســازی 
داخلــی اعتماد کنند تا ســرمایه گذاران بتوانند به 

شرکت های خصوصی سفارش تولید دهند. 
به گزارش ندای هرمزگان محمد محمدحســینی 
فرماندار قشــم، در حاشــیه بازدید از نخســتین 
دریامحور  اقتصــاد  بین المللــی همتایابی  رویداد 
ایران در قشــم، گفت: برای نخســتین بار است 
که شرکت های بسیار خوب از کشورهای مختلف 
در این رویداد شــرکت کرده اند، لذا فرصت بسیار 
مغتنمی است که بتوانیم از ظرفیت سرمایه گذاری 
بخش خصوصی برای رشــد و توســعه جزایر و 

سواحل بهره ببریم.
وی در ادامه افزود: اقتصــاد دریامحور از قبل در 

شهرستان قشم وجود داشــته و مورد غفلت واقع 
شده بود، اما نگاه ویژه مقام معظم رهبری به این 
موضــوع، توجه دولت و مجلس را به آن ســمت 
معطوف کــرد و همه فعال هســتند، فرمانداری 
هم به عنــوان نماینده حاکمیــت در کنار بخش 

خصوصی قرار دارد.
فرماندار شهرســتان قشــم اظهار امیدواری کرد: 
با حضور پرشــور همه ســرمایه گذاران و فعالان 
اقتصــادی در حوزه جزایر به ویژه جزیره قشــم، 
بتوانیم شاهد رشد، پیشرفت، توسعه و آبادانی این 

مرز و بوم باشیم.
محمدحسینی به ظرفیت شناورسازی در شهرستان 
قشم اشاره و تصریح کرد: ظرفیت های بسیار خوبی 
در این شهرســتان وجود دارد، از لنج سازی گرفته 
تا شناورسازی که تنها مختص ساخت شناورهای 

کوچک نیست بلکه شناورسازی هایی که توانسته 
چشمان دنیا را مبهوت کند، حتی در حوزه نظامی، 
شــناورهایی با دســتان توانمند مهندسی کشور 
عزیزمان ســاخته شده است که می تواند دورنمای 

بسیار خوبی برای جزیره و کشورمان باشد.
وی تأکیــد کــرد: ســرمایه گذاران و دولــت به 
شرکت های لنج سازی داخلی بیشتر اعتماد کنند تا 
سرمایه گذاران بتوانند به شرکت های خصوصی، در 
جهت ساخت شــناورهای مسافربری، گردشگری 
که می تواند پایه بســیار خوبــی در حوزه ترانزیت 

مسافر و کالا باشد را سفارش دهند.
فرماندار شهرستان قشم با اشاره به فضای اقتصاد 
دریامحور جامعه محلی این جزیره هم افزود: اینها 
زنجیره های به هم پیوسته هستند که برای تکمیل 
این زنجیــره، باید نگاه ویژه ای بــه بوم و مردم 

محلی جزیره داشت.
محمدحســینی ادامــه داد: صاحبــان اصلی این 
جزیره و این سواحل، مردم هستند، اصل و اساس 
اقتصاد دریامحور مربوط به همه اینان اســت، لذا 
اگر کســی بخواهد امنیت آن ها را تأمین کند باید 
اقتصاد دریامحور را سرلوحه قرار  مردمی ســازی 
دهد، می بایست نگاه ویژه ای به این حوزه معطوف 

شود.
وی با اشــاره به نقش بسیار مهم مردم در تحقق 
اقتصاد دریامحور تأکید کــرد: مردم همانطور که 
ثابت کردند در همــه صحنه ها حضور ثمربخش 
دارنــد، در صورتــی که بــه آنان فرصــت داده 
شــود و فضا برایشــان فراهم شــود، در تحقق 
 اقتصــاد دریامحــور نیــز حــرف اول را خواهند

زد.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان در ســی و 
پنجمین جشــنواره امتنان استان هرمزگان گفت: 
تمام اجزای عملیات وعده صادق که توسط سپاه 
پاســداران علیه رژیم صهیونیستی به کار گرفته 
شــد، در داخل و به دست کارگران توانمند ایرانی 
ساخته شــده و به ایران و ایرانی اقتدار بخشیده 

است.
به گزارش نــدای هرمزگان ، عطاالله معروفخانی 
در ســی و پنجمین جشــنواره امتنان از کارگران 
نمونــه، گروه های نخبــه کار و واحدهای نمونه 
استان هرمزگان که با حضور جمعی از مسئولان 
استانی برگزار شــد، ضمن تشکر از مسئولان به 
دلیل حمایت ها از فولاد هرمزگان، بیان کرد: پس 
از ســال ۱4۰۰ فولاد هرمزگان اقدامات متعددی 
در بســیاری از حوزه ها اعم از کارگــری، منابع 
انسانی، تولید و توســعه، ورزش و مسئولیت های 

اجتماعــی صورت داد که پیــش از این حتی در 
ســطح اســتان هرمزگان نیز این اقدامات سابقه 
نداشــت و هیچ یک از بنگاه های اقتصادی به آن 

وارد نشده بودند. 
وی افــزود: فولاد هرمــزگان با اجــرای موارد 
متعددی همچون اصاح قرارداد کارگران، توجه 
به رفاهیات، بیمــه تکمیلی همــه کارگران و... 
انگیزه مضاعفــی را برای کارگران به ویژه جهت 

ثبت رکوردها ایجاد کرد. طی ســه سال گذشته 
فولاد هرمزگان با کمک مسئولان استانی به ویژه 
اســتاندار و نمایندگان مجلس، برنامه ریزی های 
متعــددی را صورت داد و تاش کرد توازن را در 

همه حوزه ها برقرار کند. 
مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان با اشــاره به 
اجرای طرح های توســعه ای، خاطرنشــان کرد: 
فولاد هرمزگان امروز تنها فولادســاز در ســطح 
کشــور اســت که بیــش از دو میلیــارد و 3۰۰ 
میلیون یورو طرح توســعه در دســت اقدام دارد 
و بخشــی عمده ای از طرح های توســعه صنعت 
 فولاد کشــور در فولاد هرمــزگان در حال اجرا 

است. 
معروفخانی با بیان اینکه طبق بیانات مقام معظم 
رهبــری مبنی بر ایجاد حال خوب میان کارگران 
به حال خوب در کشــور منجر می شــود، تصریح 
کــرد: تاش کردیم با تمام توان و اقدامات انجام 

شــده، حال خوب برای کارگران فولاد هرمزگان 
رقم بخورد. همچنین فولاد هرمزگان در راستای 
شعار ســال جاری مبنی بر جهش تولید گام های 
موثری برداشــته و از ابتدای فروردین تاکنون ۱8 
رکورد کمی تولید را ثبت کرده اســت که این امر 
در ایجاد حال خوب میان کارگران شــرکت نقش 

بسزایی داشته است. 
وی در پایان با اشــاره به انجــام عملیات وعده 
صادق توسط سپاه پاســداران انقاب علیه رژیم 
صهیونیســتی، عنوان کرد: تمام کارگران ایرانی 
اعم از فولاد هرمزگان در انجام این عملیات نقش 
داشتند؛ چرا که تقریبا تمامی اجزای این عملیات 
به دست توانمند کارگران ایرانی و در داخل ایران 
ساخته و استفاده شده است. در ضمن این عملیات 
باعث شده است که کارگران ایرانی بابت تولیدات 
باکیفیت ساخت ایران اقتدار را احساس و به خود 

افتخار کنند.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان مطرح کرد:

تمام اجزای عملیات وعده صادق به دست کارگران ایرانی رقم خورد
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ندای هرمزگان - گروه خبر 
 مدیر بنادر و دریانوردی شــهید باهنر و شرق هرمزگان 
از شــروع به کار مرکز کنتــرل ترافیــک دریایی بندر 
بونجی)ایســتگاه مکران کنترل( شهرستان جاسک خبر 

داد.
به گزارش نــدای هرمزگان، حمیدرضا محمدحســینی 
تختــی از مهم ترین برنامه های اجرایــی و عملیاتی این 
ایســتگاه کنتــرل دریایی به عنوان پشــتیانی از منطقه 
کوه مبارک را کنترل و پایش تردد شــناورهای ورودی 

و خروجی و تامین ایمنی آنها عنوان کرد.
 وی ادامه داد: راســتای ارتقای ایمنی تردد دریانوردی، 
مرکز کنترل و ترافیک دریایی مکران با تامین تجهیزات 
مخابراتی و نیروی انســانی متخصص به همت اداره کل 

بنادر و دریانوردی استان به بهره برداری رسیده است.
 مدیر بنادر و دریانوردی شــهید باهنر و شرق هرمزگان 
ادامه داد: اشــتغال یکی از موضوعات اساســی ســاحل  
نشینان به خصوص سواحل مکران به عنوان مرکز بزرگ 

اقتصادی و هاب انرژی است.
 محمدحســینی تختی بیان کــرد: منطقه کوه مبارک از 
نظر وجود مخازن نفتی و پهلوگیری کشــتی حامل مواد 
ســوختی از اهمیت ویژه ای برخوردار بوده و پشتیبانی از 
آنها به لحاظ بعد مسافت کوتاهی تا بندر بونجی می تواند 
نقش به سزایی در راهبری شــناورهای حامل مواد نفتی 

داشته باشد.
 وی خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه در حوزه حمل و 
نقل یکی از مســائل مهم زمان و هزینه های حمل است 
می توان از ظرفیت موجود برای تبدیل سواحل مکران به 

هاب توزیع کالا استفاده کرد.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیــس اداره منابــع طبیعــی وآبخیزداری شهرســتان 
بندرعباس از  بازدید محدوده تصرفی در منطقه سرخون 
از توابع بخش مرکزی  شهرســتان بندرعباس  به همراه 
پلیس جرایم اقتصادی  جهت اجرای دستور قضایی مبنی 
بر رفــع تصرف و جلوگیری از ادامــه فعالیت متصرفین 

اراضی ملی خبر داد.
به گزارش نــدای هرمــزگان، روح الله وفاکیش گفت: 
گشــت زنی در راستای حفاظت از اراضی ملی به صورت 
مســتمر انجام میشود وکمترین تصرفات با جدیت کامل 
دنبال وبا متخلفین در چارچوب قوانین ومقررات قاطعانه 

برخورد خواهدشد .
وی افــزود: یگان حفاظــت این اداره بصورت شــبانه 
روزی وایام تعطیل آماده دریافت وبررســی هرگونه اخبار 
درخصــوص تخریب وتصرف اراضــی ملی،قطع درخت 
وآتش سوزی از طریق ســامانه1504یگان حفاظت می 

باشد.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان هرمــزگان از اعزام 
کاروان تجهیزات برگــزاری امتحانات نهایی به مناطق 

۲۳ گانه آموزشی این استان خبر داد.
به گزارش ندای هرمــزگان  مدیرکل آموزش و پرورش 
هرمــزگان در این خصــوص اظهار داشــت:با توجه به 
نزدیک شــدن بــه موعد برگــزاری امتحانــات نهایی 
دوره های مختلــف تحصیلی، کاروان تجهیزات برگزاری 
ایــن امتحانــات به مناطق ۲۳ گانه آموزشــی اســتان 

هرمزگان اعزام شد.
 وی عنوان کرد: برای دویست حوزه برگزاری امتحانات 
نهایــی در ۲۳ منطقه آمــوزش و پــرورش هرمزگان، 

تجهیزات لازم تامین شد.
محمد قویدل  افزود: این تجهیزات شامل ۳00 قلم انواع 
ماشین آلات تکثیر ســریع برگه های امتحانی، اسکنر و 
وسایل سرمایشــی و حفاظتی برای حوزه های برگزاری 
امتحــان نهایی اســت. وی گفــت: هزینــه تامین این 
تجهیزات 150 میلیارد ریال اســت که از محل اعتبارات 
استانی و با مساعدت استاندار محترم در شورای آموزش 

و پرورش استان بعد از تصویب خریداری و توزیع شد.

?....... کاظم گلخنی 

بارندگــی اخیــر اگر چه با هشــدار قرمز همــراه بود و 
هواشناســی چندروز مانده به ورود ســامانه به اســتان 
هشــدارهای لازم را داده بود، اما باز هم مســئولان در 
انجــام وظایف مربوط به کاهش اثرات تخریبی آن عقب 
ماندند و حتی بعد از آن هم تا کنون در برخی از شــهرها 
و روستاها اقدامات بایسته انجام نگرفته است.مثلا گودال 
های اطراف بجا مانده از ساخت و سازها هم اکنون برای 
ساکنان درد سر شده و خواستار اقدام فوری برای پرکردن 

آن هستند.     
یکــی از شــهروندان بندرچارک مرکز بخش شــیبکوه 
بندرلنگــه از جمــع شــدن فاضلاب در پشــت مجتمع 
های مســکونی خیرین و مهر این شــهر ســاحلی ابراز 
گلایه کرد و گفــت : این باطــلاق فاضلابی می تواند 
منشــأ جمع شــدن انواع حشــرات و حیوانات شود و در 
 نهایت این وضعیت غیر بهداشــتی دامن شهر را خواهد

گرفت.
وی بــا انتقاد از مســئولان امر می گوید : جمع شــدن 
فاضلاب در پشــت این دو مجتمع مسکونی عواقبی دارد 

که زیانش به همه ی شهر می رسد.
گذشــته از این، احتمال تکثیر پشه آئدس نیز وجود دارد 
موضوعی که مرکز بهداشــت بندرلنگه بارها هشدار داده 
و خواهان خشــک کردن باطلاق هــا در اطراف منزل 

مسکونی شده است .
در مقابل حســن زارعی عضو شــورای شهر چارک نظر 
دیگری دارد و معتقد اســت این حجم آب باطلاق شکل 
گرفته ناشی از بارندگی های اخیر بوده و فاضلاب نیست.

زارعــی در گفتگو با ندای هرمزگان  شــرایط را مانع از 
ســاماندهی وضعیت پشت مجتمع مسکونی مهر دانست 
و گفت : »بارشــهای اخیر مانع از خدمات رســانی شده 
و شــهرداری بایســتی برای پر کردن این باطلاق اقدام 

نماید«
در اســتان هرمــزگان معمــولا تعارض بیــن مطالبات 
مردمی و توجیه مســئولان کم و بیــش رخ می دهد با 
این همه برخی از شــهروندان بندرچــارک معتقدند این 
باطلاق غیر بهداشــتی ناشــی از فاضلاب اســت و اگر 
 مسئولان شهر اقدامی نکنند ضررش متوجه همه خواهد

شد.
حال باید دید شــهرداری بندرچارک کی دســت به کار 
خواهد شــد و این باطلاق غیر بهداشــتی را دفع خواهد 

کرد.
راســتی اگر فردا موردی از پشــه آئــدس در بندرچارک 
مشــاهده شــد، این اتفاق نتیجه اهمال چه کسانی بوده 

است .

ندای هرمزگان - گروه خبر 
45 هــزار تن از گندم های خریداری شــده به ســیلو ها 
 و انبار هــای نگهداری گندم در اســتان تحویل شــده 

است.
به گــزارش ندای هرمــزگان، تاکنون 44 هــزار تن از 
گندم های خریداری شــده توسط کاربر های مراکز خرید 
در سامانه ثبت شده اســت و همچنینحواله پرداخت 40 
هــزار تن گندم نیز برای پرداخت مطالبات گندمکاران به 
بانک ارسال شده است و بزودی نخستین واریزی صورت 

می گیرد.
خریــد تضمینــی گنــدم در مراکــز تعاون روســتایی 
اســتان از نیمــه فروردیــن مــاه امســال آغاز شــده 
ادامــه  )خردادمــاه(  برداشــت  فصــل  پایــان  تــا   و 

دارد.
گهکم، فارغان، تاشــکوئیه، شمیل، آشکارا و احمدی در 
حاجی آباد، هشــتبندی و تیرور در مینــاب، زیارتعلی در 
رودان، بســتک و پارسیان از 11 مراکزی است که خرید 

تضمینی گندم دارند.
هــر کیلوگرم گندم معمولی بــه قیمت 1۷5 هزار ریال و 
گنــدم دوروم 1۸0 هزار ریال از کشــاورزان هرمزگانی 

خریداری می شود

  هرمزگان
   

شماره 4418
دو شنبه 
31 اردیبهشت 1403

تعارض بین گفته مردم و مسئولین  آغاز بکار کنترل مرکز ترافیک 
دریایی بندر بونجی جاسک

جلوی متصرفین منطقه سرخون 
بندرعباس گرفته می شود

اعزام کاروان تجهیزات برگزاری 
امتحانات نهایی به مناطق ۲۳ گانه 

آموزشی هرمزگان 

۲
  یادداشت

    

اقتصادی 
    

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
رئیس کل دادگســتری هرمزگان گفــت: مزایده پنج هزار و 
۲۶0 میلیــارد ریالی اموال تملیکی این اســتان از امروز ۳1 
اردیبهشــت ماه تا 5 خرداد 140۳ به مدت شش روز برگزار 

خواهد شد.
به گزارش نــدای هرمزگان ، مجتبــی قهرمانی رئیس کل 
دادگســتری هرمزگان گفت: با توجه به تأکیدات ریاســت 
محتــرم قوه قضاییه در ســفر اخیر به اســتان هرمزگان در 
خصوص لزوم نظارت مســتمر مسؤولان قضایی بر وضعیت 
انبارهــای بنادر و گمرکات و ســازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکــی، در نتیجه تمهیدات اتخاذ شــده در جریان 
بازدیدهای مداوم از این انبارها با همکاری مسؤولان اجرایی، 
مزایده فــروش بخش قابل توجهــی از کالاهای متروکه و 
دپو)انباشت( شده از روز ۳1 اردیبهشت ماه تا 5 خرداد 140۳ 

به مدت شش روز برگزار خواهد شد.
وی اظهار داشــت: کالاهای ارائه شده در این مزایده شامل 
1۲۸ ردیــف از جمله بیش از 100 کانتینر چای خارجی، ۲1 

هزار تن قیر و صدها تن برنج به ارزش پایه پنج هزار و ۲۶0 
میلیارد ریال است.

رئیس کل دادگســتری هرمزگان همچنیــن تصریح کرد: 
خوشــبختانه پس از ســفر تخصصی رئیس قوه قضائیه به 
اســتان هرمزگان و در نتیجه راهکارهای ارائه شده از سوی 
ایشان هماهنگی بی نظیری را میان دولت و دستگاه قضایی 
شــاهد هســتیم و همین فضای تعامل و همکاری میان قوا 
از عوامل مؤثر در پیشــرفت و ثبت رکوردهای بی سابقه در 

عملکرد سازمان اموال تملیکی بوده است. 
گفتنی اســت، اشــخاص حقیقی و حقوقی بــرای بازدید از 
کالاهای موضوع مزایده شــماره ۶0۲ اموال تملیکی استان 
هرمزگان می توانند به ایــن اداره کل مراجعه کنند و پس از 
دریافت نامه، کالا یا کالاهای مدنظر خود را مشاهده نمایند.

از  تنهــا  پیشــنهادی  قیمت هــای  ثبــت   همچنیــن 
 طریــق ســامانه الکترونیــک دولــت بــه آدرس اینترنتی

همــه  و  می شــود  انجــام   )eauc.setadiran.ir(
شــرکت کنندگان در مزایده می توانند بــا مراجعه به آدرس 
اینترنتی یادشــده و با اســتفاده از امضای الکترونیک نسبت 

به ثبت پیشنهاد خود اقدام کنند.
داشــتن کد ملی برای اشخاص حقیقی و کد اقتصادی برای 
اشــخاص حقوقی به همراه شماره حســاب قابل استفاده از 
طریق اینترنت برای اســتفاده متقاضیان شرکت در مزایده، 
الزامی بــوده و بازدید از کالاهای مطرح شــده، همه روزه 
 از ســاعت هشــت صبح تا 14 بعــد از ظهــر امکان پذیر 

است.

آغاز مزایده اموال تملیکی هرمزگان آغاز مزایده اموال تملیکی هرمزگان 

فروش صدها کانتینر چای، برنج و قیر با نظارت قضاییفروش صدها کانتینر چای، برنج و قیر با نظارت قضایی

 خرید تضمینی ۵۰ هزار تن گندم
در هرمزگان

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مرکز ارزشــیابی و تضمیــن کیفیت وزارت 
آموزش و پــرورش از تغییــر زمان اجرای 
آزمــون روز اول پایه هــای دهم،یازدهم و 

دوازدهم خبرداد.
در ایــن اطلاعیــه آمده  اســت آموزش و 
پرورش همواره در پی ارتقا  نظام آموزشــی 
کشور است. در همین راستا، اجرای مصوبه 
تاثیر قطعی ســوابق تحصیلی دانش آموزان 
را همســو با تقویــت کیفیــت آموزش و 
بازگرداندن مرجعیت به کتاب درســی،معلم 
و مدرســه و ایجاد شرایط نســبتا برابر برای 
راهیابی دانش آموزان مستعد به دانشگاه ها 

و مراکز آموزش عالی کشور می داند.
 بــرای تحقــق این امر و اجــرای مطلوب 
ابتدای ســال جاری  از  نهایــی،  امتحانات 
برنامه ریزی هــای لازم صورت گرفت اما 
فرآینــد دریافت کارت ورود به جلســه در 
سامانه با مشــکل روبرو شد . ضمن پوزش 
از یکایک دانش آموزان و اولیاء گرامی آنها 
و در پاســخ به درخواســت مدیران اجرایی 
حوزه های امتحانیِ در سراسر کشور، با هدف 
تمرکز و ایجاد آرامش و جلوگیری از تضییع 
حقوق دانــش آموزان عزیــز، زمان آزمون  
اول پایــه های دهم،یازدهــم و دوازدهم از 
 ۳0 و ۳1 اردیبهشــت به شرح جدول تغییر 

می کند.
بدیهی اســت زمان و ساعت همه امتحانات 

دیگر، مطابقِ تقویــم اعلامیِ قبلی خواهد 
بود.

بــرای همه دانــش آموزان عزیــز آرزوی 
موفقیت روز افزون داریم.

تغییر زمان آزمون روز اول پایه های دهم،یازدهم و دوازدهم تغییر زمان آزمون روز اول پایه های دهم،یازدهم و دوازدهم 

ندای هرمزگان – گروه خبر  
اســتاندار هرمزگان با اشــاره به ظرفیت های 
ســرمایه گذاری مناســب در ســطح استان، 
بــر هم افزایی بخش خصوصــی و دولتی در 
داخل استان تاکید کرد و گفت: مایل هستیم 
بخش خصوصی توانمند بومی داخل استان به 
مسائل ســرمایه گذاری و ظرفیت های درون 

استان ورود کند.
به گزارش ندای هرمزگان ، مهدی دوســتی 
اســتاندار هرمزگان در جلسه مشترک با اتاق 
بازرگانی و فعالان اقتصادی اســتان که با با 
حضور مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگستری 
هرمــزگان و احمد مــرادی نماینــده مردم 
اســتان در مجلس شورای اســلامی برگزار 
شــد با توجه به احصا مســائل استان و تقدیر 
از اتــاق بازرگانی به جهــت اهتمام در انجام 
مســئولیت های اجتماعی اظهار داشــت: در 
استان مســائلی داریم که این مسائل به عدد 
و رقم مشخص هستند و برای حل آنها برنامه 

ریزی صورت گرفته است. 

وی حل مســائل مرتبط با فاضلاب، مدارس 
نیمه تمام و آبرسانی به مناطق دارای مشکل 
را دارای اولویت برشمرد و افزود: آنچه موجب 
می شود مسائل استان حل شود همکاری قوا 
و بخش هــای مختلف با یگدیگر اســت که 
خوشــبختانه در سطح اســتان این همکاری 

وجود دارد. 
اســتاندار هرمزگان با اشــاره به لزوم انتقال 
کارت بازرگانی تمامی شــرکت های فعال در 
استان به هرمزگان گفت: یکی از سیاست های 
ما در این زمینه این اســت که در تقسیم برق 
محدویــت هایی در حوزه انــرژی و خدمات 
برای شــرکت هایی که کارت بازرگانی خود را 
به استان انتقال نداده اند اعمال خواهیم کرد. 

وی تصریح کرد: ســهمیه هیچ شرکتی صفر 
نخواهد شــد اما ما نظام اولویت بندی داریم 
و مبتنی بر این نظام ســهمیه های مرتبط با 

انرژی و خدمات را اعمال می کنیم. 
اســتاندار هرمزگان گفت: یکــی از مصوبات 
جلســه قبــل در حــوزه راه انــدازی زنجیره 

سورتینگ بود که بایســتی عملیاتی شود در 
این خصوص ســازمان بنــادر زمینی در نظر 
گرفته که می توان با هم افزایی اتاق بازرگانی 
و سازمان بنادر این زنجیره را راه اندازی کرد. 
وی ادامــه داد: در حوزه ریلی امســال اعتبار 
خوبی برای اســتان تخصیص یافته که هزار 
میلیارد آن مصوبه ســفر اســت و بالغ بر 15 
همــت نیــز حجم ســرمایه گــذاری بخش 
خصوصی است که بخش قابل توجهی از این 
اعتبارات برای ریل بزرگترین ترمینال معدنی 

کشور  تخصیص یافته است. 
دوستی با اشاره به ظرفیت های سرمایه گذاری 
مناسب در سطح استان، بر هم افزایی بخش 
خصوصی و دولتــی در داخل اســتان تاکید 
کرد و گفت: مایل هســتیم بخش خصوصی 
توانمند بومی داخل اســتان به مسائل سرمایه 
 گــذاری و ظرفیت های درون اســتان ورود

کند.
وی با اشــاره بــه اینکه بالغ بر ۳00 بســته 
ســرمایه گذاری در سطح اســتان احصا و در 

اختیار ســرمایه گذاران داخلی و خارجی قرار 
گرفته گفت: بخش خصوصی و اتاق بازرگانی 
اســتان هم باید به این فرصت ها به ویژه در 

حوزه اقتصاد دریا محور ورود کند. 

نماینــده عالی دولت در اســتان هرمزگان در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به لزوم 
عملیاتی سازی شعار سال تاکید کرد: مردمی 
ســازی اقتصاد نیازمند بستر سازی و استفاده 
از تجربیات و مشــاوره های بین المللی است 
که در این زمینه هــم اتاق بازرگانی می تواند 
با دولت همکاری کند و طراحی در این بخش 

انجام دهد. 

استاندار هرمزگان:استاندار هرمزگان:

سرمایه گذاران بومی به ظرفیت های سرمایه گذاری درون استان ورود کنندسرمایه گذاران بومی به ظرفیت های سرمایه گذاری درون استان ورود کنند

برگزار کننده : شهرداري قشم  شناسه ملی شهرداری :  1400۲۷۶۷1۷1   شماره تماس ۶- 0۷۶۳۳۳۸۷14۷  شماره مزایده : 100۳091۶1۶000001
نوع مزایده : مزایده کتبی فروش خودرو شهرداری

موضوع مزایده : فروش یک دستگاه خودرو هیوندای سانتافی متعلق به شهرداری به شرح جدول ذیل: 

- دریافت اسناد مزایده : متقاضیان جهت دریافت اسناد از روز دوشنبه مورخ 140۳/0۲/۲4 لغایت شنبه مورخ 140۳/0۳/05 از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( 
به آدرس www.setadiran.ir اقدام نمایند. )دانلود از سایت ستاد ایران(

- آخرین مهلت ارائه پیشنهاد )بارگذاری در سامانه ستاد(: ساعت 19 روز چهارشنبه مورخ 140۳/0۳/1۶  مي باشد. )اصل پاکت الف تحویل بصورت فیزیکی(
- افتتاح پیشنهادها )پاکات( : روز شنبه مورخ 140۳/0۳/19 در محل شهرداري قشم

- محل و زمان بازدید : از مورخ 140۳/0۲/۲4 لغایت  140۳/0۳/1۶ از ساعت ۸:00 الی 1۳:00 واقع در شهرداری شهر قشم.
- شهرداري در رد یا قبول پیشنهادها مختار است .

- هزینه کارشناسي و چاپ آگهي و سایر هزینه های مندرج در اسناد مزایده بر عهده برنده مزایده مي باشد.
- مبلغ سپرده شرکت در مزایده طبق جدول فوق بصورت ضمانت نامه بانکی و یا ارائه فیش واریزی به حساب  شهرداری  به  شماره حساب ۷۲۲011115۲50۳01 سپرده شهرداری 

نزد بانک مهر ایران شبای ir 150۶00۷۲۲0011115۲50۳0001 پرداخت گردد.
- درصورت عدم انعقاد قرارداد توسط برندگان اول ، دوم و سوم مزایده ، سپرده آنان به ترتیب به نفع شهرداري ضبط خواهد شد.

- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج است.

شهرداری قشم

مبلغ سپرده شرکت در مزایده مبلغ پایه کارشناسي به ریالمشخصاتردیف
شماره پارتیبه ریال

1
یک دستگاه خودرو هیوندای سانتافی – مدل 2017- 
پلاک   – سیلندر   4  - اتومات  سفید-گیربکس  رنگ 

منطقه آزاد قشم
13/500/000/0001/350/000/0001103091616000001



فرهنگ

رییس مدیریت بحران شــهرداری مشــهد گفت: سیلی 
نبوده، آب گرفتگی خیلی جزئی بوده و برطرف می شود...

نمــی دانم چرا ما هر حادثه کوچکی را بزرگش می کنیم 
و هــر رویداد بی اهمیتی را در بوق و کرنا می دمیم...

نمونــه اش همین بارندگی اخیر مشــهد بود که به قول 
نابغه دوران و رئیس پدافند غیر عامل شــهرداری مشهد 
یک »اب گرفتگی ساده ای بیش نبود و در همه دنیا هم 

همین طوری است.«
حضرت ایشــان با خنده دلنشین و لبخند ملیح مادرزادی 
بر لب در بــاره خودروهایی که با اب برده شــده اند نیز 

فرموده اند:
» نه بابا این جوری ها نیســت، ماشــین های کارتنی را 
اب برده نه ماشــین های اهنی...مردم ! اگر فیلمی از این 

حوادث دارید بفرستید ما هم ببینیم!!!«
فرمایش ایشان کاملًا منطقی است، شما هم زیاد سخت 
نگیرید احتمالًا ماشــین های اب برده شده،  اسباب بازی 
بچه ها بوده است و ان نفراتی که کشته و مفقود شده اند 
نیز ادمک های کاغذی بوده انــد، که بعضی از کودکان 

برای تفریح، انها را به اب سپرده اند...
والدین باید مواظب حرکات بچه های شــان باشند که با 
ایــن تفریحات »بو دار« خدای ناکرده موجب تشــویش 

اذهان عموی نشوند.
در عجبــم از این مردم که بیکارند و با چند قطره نزولات 
اســمانی، و چند جا ابگرفتگی خیلــی جزیی، این چنین 

فضای مجازی را غبار الود و مسموم می کنند.
مردم چرا چشم بصیرت شــان را باز نمی کنند که ببینند 
ســیل و سیلاب خیلی از کشــورهای دنیا را با خود برده 
اســت ولی مردم شــان خم به ابرو نیــاورده و هم چنان 

دعاگوی مسئولان شان هستند..
خدای را شاکریم که مســئول فرهیخته مدیریت بحران 
شهرداری مشــهد بیدار بود و به موقع ترمز این تبلیغات 
مسموم را کشــید) البته ترمز دســتی ان را( تا جهانیان 
بدانند که نه ســیلی در کار بوده است و نه ماشیتی برده 

شده است و نه هم ابوالبشری خراشی برداشته است...
از مردم ناسپاس گله دارم که چرا کوتاهی نموده اند و ان 
کلیپ ها و ویدیوهای طنز سیل خیالی مشهد را برای ان 
مســئول محترم نفرستاده اند، تا که شاید لبخندی بر لب 
های نازنین شان بنشاند و اندکی از ان درد و رنج جانکاه 

خدمت شان به ملک و ملت از چهره ایشان برداید..
قدر این سروران بیدار همیشه اماده باش وطنی را بیشتر 

بدانیم...

                            »فضــول محله«
 

گروه موســیقی »حنانه« با حضور در جشنواره بین المللی 
»شــش مقام« کشور تاجیکســتان به اجرای قطعاتی از 
موسیقی ردیف دستگاهی ایران پرداخت و توانست جایزه 

ویژه این رویداد را نیز دریافت کند.
کامران همت پور آهنگساز، پژوهشگر و نوازنده موسیقی 
ایرانی در گفت وگو با خبرنگار مهر ضمن ارائه توضیحاتی 
درباره تازه ترین فعالیت های موســیقایی خود از حضور 
گــروه موســیقی »حنانه« بــه سرپرســتی وی در یک 
فســتیوال بین المللی خبر داد و گفت: براســاس برنامه 
ریزی هایی که از قبــل انجام گرفته بود، گروه »حنانه« 
طی روزهای بیســت و دوم تا بیست و پنجم اردیبهشت 
ســال جاری در فستیوال بین المللی »شش مقام« کشور 
تاجیکســتان حضور پیدا کرد. در این رویداد که با شــعار 
»چشــم انداز توسعه موسیقی ســنتی مردم خاورمیانه در 
شرایط جهانی شــدن« پیش روی مخاطبان قرار گرفت، 
گــروه ها و کارشناســانی از کشــورهای تاجیکســتان، 
آذربایجان، قزاقســتان، ترکمنســتان، ازبکستان و ایران 

حضور داشتند.
وی افــزود: در طول برگــزاری این رویداد موســیقایی 
عــلاوه بر اجراهــای مختلفی کــه برنامه ریزی شــده 
بود، کارگاههای مهارتی به ســبک »استادشــاگرد« در 
کنســرواتوار ملی تاجیکســتان و موسسه دولتی فرهنگ 
و هنر تاجیکســتان نیز برگزار شــد. این در حالی بود که 
هم زمان با برپایی این کارگاه ها کنسرت هایی با حضور 
هنرمندان تاجیک در مجموعــه »صدرالدین عینی« هم 

پیش روی مخاطبان قرار گرفت.
سرپرست گروه موسیقی »حنانه« درباره عنوان فستیوال 
موسیقایی که »شش مقام« نامگذاری شده، توضیح داد: 
»شش مقام« از گنجینه های ارزشــمند موسیقی کشور 
تاجیکســتان محســوب می شود که هرســال به پاس 
گرامیداشــت این گنجینه معنوی موسیقایی، برنامه های 
فرهنگی در تمامی شــهرها و مناطق این کشــور برگزار 
می شود. توضیح اینکه گروه »حنانه« هم موفق شد لوح 

ویژه و دیپلم افتخار فستیوال را کسب کند.
همت پور در بخش پایانی صحبت های خود درباره حضور 
گروه »حنانه« در فستیوال »شــش مقام« گفت: حضور 
گروه موســیقی »حنانه« در تاجیکستان به واسطه دعوت 
موسســه دولتی فرهنگ و هنر تاجیکســتان، هماهنگی 
ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی و سفارت ایران در 
تاجیکستان انجام گرفت. این در حالی است که سیروس 
ملکی خواننده، بهروز قنســولی نوازنده قانون، ناصر کاوه 
نوازنده بم تار، فرود خاموشیان نوازنده عود، میلاد شکری 
زاده نوازنده کمانچه، آســیه احمدی نوازنده دف، سمیرا 
مهرافشــا نوازنده تمبک هم گروه اجرایی کنسرت های 

گروه حنانه در تاجیکستان را تشکیل می دادند.

 در ســال ۱۹۱۶، جاده ای از تپه به مزرعه فاوســلند 
در جزیره هیترا، ســاخته شــد. ناگهان کارگرانی که 
در این جاده کار می کردند، متوجه تعدادی اســتخوان 
انسان در بین ماســه ها و سنگ ها شدند. استخوان ها 
متعلق به مردی بود که تقریباً ۲۵ ســال سن داشت 
 و در اواخــر عصر حجــر )۴۰۰۰ ســال پیش( مرده

بود.
 محققــان می گویند: »ما فکــر می کنیم که او غرق 
شده است، چراکه هنگام مرگ، سطح دریا ۱۲.۵ متر 
 بالاتر از امروز بود و محل کشــف در عمق ۴ متری 

است.
به همــراه بقایای اســتخوان این مــرد جوان، یک 
خنجــر و یک محافظ بازو پیدا شــد. حفاظ بازو یک 
تکه اســتخوان مستطیل با دو ســوراخ در آن است 
که به مچ دســتی که یک کمان دارد وصل می شود. 
نگهبان از مچ دســت در برابر ضربه ای که ریســمان 
 کمــان هنگام شــلیک تیر ایجاد می کــرد محافظت 

می کرد.
محققــان گفته انــد که ایــن قطعــات و تجهیزات 
احتمالا نشــان می دهد که او یک جنگجو بوده است. 
البتــه آن ها تاکید دارنــد که نمی تــوان گفت غرق 
 شــدن در نتیجه درگیری رخ داده یــا تصادفی بوده

است.
آنچه در حال حاضر می دانیم این است که مرد هیترا 
در دوره ای بســیار پرتلاطم زندگــی می کرد. در آن 
زمان، بیشتر مردم به عنوان شکارچی-جمع آور زندگی 
می کردند، و پایان عصــر حجر )در زمان زندگی مرد 
 هیترا( بود که تازه کشاورزی به طور کامل در نروژ تثبیت

شد.
محققان می گویند: »ما بر این باوریم که کشــاورزی 
توســط مهاجرانی که بــرای به دســت آوردن زمین 
بیشــتر به نــروژ وارد شــده بودند، معرفی شــد و 
آن هــا مایل بودند برای این کار از ســلاح اســتفاده 
کننــد؛ بنابرایــن بایــد انتظار داشــته باشــیم که 
درگیری های خشــونت آمیزی بیــن مردمی که قبلًا 
 در این جا زندگی می کردند و تازه واردان وجود داشــته 

باشد.«
مردم جدیــد دانش جدیدی را به کشــور آوردند؛ در 
مورد دامداری و کشاورزی و همچنین در مورد روشی 

متفاوت برای سازماندهی جامعه.
آن ها در جوامع سلسله مراتبی زندگی می کردند، درک 
متفاوتــی از جهان، دین دیگری و شــبکه بزرگی از 
تماس ها در اروپا داشتند. این دانش منجر به تغییرات 
 عمــده ای از نظــر سیاســی، اقتصــادی و اجتماعی

شد.
مرد هیترا همچنان زیر دره بین تحقیق است

هنــوز چیز های زیادی درباره ایــن دوران دراماتیک 
در تاریــخ اســکاندیناوی نمی دانیــم و تحقیقــات 
در حال انجام اســت. مــرد هیترا در کنار بســیاری 
 از اکتشــافات اســکلتی، بخشــی از ایــن تحقیــق

است.
در حال حاضــر، DNA او در مرکز ژئوژنتیک بنیاد 
لوندبک در دانشگاه کپنهاگ در حال تجزیه و تحلیل 

است.
در مــوزه دانشــگاهِ »NTNU« در حــال انجــام 
تجزیه و تحلیل ایزوتوپ ها هســتند؛ از جمله رسیدن 
بــه این بینش کــه ببینند مرد هیترا چــه می خورده 
اســت. آن ها همچنیــن اطلاعاتی در مــورد اینکه 
احتمــال دارد که او در طول زندگــی اش در فواصل 
 جغرافیایی بزرگ مهاجرت کرده باشــد را به دســت 

ی آورند.
محققی به نامِ اسکار می گوید: ما می دانیم که اکثریت 
غذایی که او می خورده از خشکی می آمد، بنابراین اگر 
او زیــر آب بوده، قطعا به این دلیــل نبوده که دنبال 

غذای دریایی می گشته است.
ظاهــر مــرد هیترا بــر اســاس چندیــن عامل در 
بازســازی شــده است.   NTNU دانشــگاه  موزه 
اندازه گیری هــای اســکلتی نشــان می دهــد که او 
تقریباً ۱۶۹ ســانتی متر قد داشته اســت و ساییدگی 
دندان هایش نشان می دهد که هنگام مرگ حدوداً ۲۵ 
سال سن داشــته است. رنگ مو، پوست و چشم های 
او از تجزیــه و تحلیل DNA تعدادی از افراد دیگر 
 در همــان دوره با DNA مشــابه به دســت آمده

است.
دیــدن اینکــه محققــان در مــورد مــرد هیترا و 
جامعــه ای کــه در آن زندگی می کرد چــه چیز های 
 دیگــری را می یابنــد بســیار هیجان انگیــز خواهد

بود.
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خاک غریب

عبادت کردن
پس از ســال هــا تمریــن و تکرارعبادت، 
از نمــاز خواندن به عنــوان یک نیاز درونی 
لذت می برم. روزه گرفتن را مفید جســم و 
جــان می دانم. یعنی به گونه ای از گفتمان 
فقهی عبور کــرده ام. تا آنجا که برای فرار 
از ظاهرگرایی های دینی از گذاشــتن ریش 
بلند و آنکادر و داشــتن تسبیح و انگشتر و 
خوانــدن دعا با صدای بلنــد خودداری می 
کنم. در جمع به امور مســتحبی نماز و دعا 

کمتر می پردازم تا از زهدِ ریایی پرهیز کرده 
باشــم. برای این که از آسیب های روحانی 
بودن در امان باشــم در زمان خرید و تفریح 
و مسافرت ترجیح می دهم از لباس طلبگی 

استفاده نکنم. 
از ویژگی های من احترام گذاشــتن به همه 
ی انسان ها و بها دادن به آنهاست. چرا که 
معتقدم هر انسانی با هر ایده و منشی برای 
خودش شخصیتی قائل است که سزاوار نگاه 
مثبت دیگران است. اولین بار، این نظر را در 

مواجهــه با زندانیان دریافتم و آن را بر تمام 
اطرافیانم تعمیم دادم. گفت و گوی طولانی 
با آنها مرا به این نتیجه رساند که در بدترین 
رفتار آدمیــان می توان نــکات مثبت هم 
یافت و مــورد ملاحظه قــرار داد هر چند 
نباید مؤید کارهای منفی و غیراخلاقی آنها 
بود. از تکبّرورزی نســبت به دیگران نفرت 
دارم و همواره از خدای خود خواســته ام که 
هیــچ وقت نخوت و غــرور، مرا به خودش 
مشغول نسازد. از تواضع کردن به همگان از 
کوچک و بزرگ لــذت می برم. حتی لباس 
طلبگی هم نتوانســته است مانع این اخلاق 
شود. به این که به خود بگویم پوشیدن این 
لباس اخلاق خاص می طلبد و انســان باید 
در بعضی شــرایط خودش را بگیرد تا از او 
سوء استفاده نشــود. این مطلب را در روان 
شناسی آموخته ام که رفتار هر کس آینه ی 
رفتار دیگران اســت. از انسان های متکبّر و 
خودخواه در هر لباس و منصب بیزارم. چنان 

که از آدم های متملق و هرزه گو.
    از اظهــار فضــل، نشســتن بــر بالای 
مجلس، خود را از دیگران برتر دانســتن، به 
لباس روحانی افتخار کردن، توقع ســلام از 
دیگران داشتن و سخنرانی های طولانی و 
کاربرد کلمات عربی و کلیشــه ای بدم می 
آید. دوســت دارم در همــه ی این جهات 
نه فقط نفرت خود را نشــان دهم بلکه گاه 
ساختارشکنی کنم. از صحبت کوتاه و گویا 
استقبال می کنم. از کاربرد واژگان انگلیسی 
برای تفهیم مســائل دینی و مذهبی ابایی 
نــدارم. خلاصه از هر چه مرا از مردم عامی 
و کوچه و بازار دور کند و فاصله ها را بیشتر 
ســازد، فاصله می گیرم. دوست دارم مانند 
انسان های عادی باشــم تا مدیران متکبّر، 
فضل  دانشــمندان  قدرتمند،  ســردمداران 
فروش، اســتادان فخرفــروش و افراد آدم 

فروش.
ادامه دارد 

نیمکتی گذاشته اند با یک کیوسک تلفن، 
غرفــه ای کــه بالایش نوشــته »تماس 
کاغــذی« و افــراد می تواننــد از آنجا با 
خانواده و دوســتان خود تمــاس بگیرند 
و برایشــان یک پاراگــراف از یک کتاب 
را بخواننــد، این یکی از ابتکارات ســی و 

پنجمین نمایشگاه کتاب تهران است.
به گزارش خبرنــگار فرهنگی ایرنا، غرفه 
»تماس کاغــذی« یکــی از غرفه های 
جذاب در نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
اســت که مورد اقبال مخاطبان کتاب قرار 
گرفته اســت، تعداد زیادی از افراد از این 
غرفــه با تلفن همراه یا تلفــن ثابتِ افراد 
مورد نظر خود تمــاس می گیرند و بعد از 
گفتن سلام شــروع به خواندن بخشی از 
یک کتاب یا یک قطعه شــعر می کنند تا 
ببینند طرف مقابل بعد از شــنیدن صدای 

آنها چه عکس العملی نشان می دهد.
تماس  برای  متفاوت  عکس العمل های 

کاغذی

عکس العمل افراد در مواجهه با این چالش 
متفاوت اســت، برخی بعد از شنیدن صدا 
می گویند »مزاحم نشــو« و تلفن را قطع 
می کنند. یک مرد با همسرش تماس می 
گیــرد و از روی کتاب برای او یک شــعر 
عاشــقانه می خواندَ، همسرش با دقت به 
صــدای او گوش داده و بعد می خندد و با 
خوشحالی از او تشکر می کند. یک دانش 
آموز با معلمش تمــاس گرفت و برای او 
کتاب خواند و از سوی معلم مورد تشویق 

قرار گرفت.
یک خانم که مترجم کتاب بود با همسرش 
که نویسنده بود تماس گرفت اما او گوشی 
را جــواب نداد، فرد همراه او گفت چون او 
مدام در حال نوشتن اســت بیشتر اوقات 
به تلفن جواب نمی دهد، بعد با خواهرش 
تماس گرفت و بــا وجود اینکه نباید به او 
موضوع را می گفــت و فقط بعد از گفتن 
ســلام باید بــرای او کتاب مــی خواند 
موضوع را برای او شــرح داد و بخشی از 

یکی کتاب های ویلیام شکســپیر را برای 
او خوانــد، او ابراز خرســندی کرد و گفت 
با شــنیدن این متن شکوه زندگی را حس 

کردم.
من هم که به عنوان خبرنگار به آن غرفه 
رفته بودم با همسرم تماس گرفتم و یک 
قطعه شــعر از یکی از کتاب های فاضل 
نظری را برای او خواندم، چون پیشتر هم 
برای او اشــعاری را خوانده بودم او از این 
اقدام غافلگیر نشــد و با گفتن »به به« با 

لذت به شعر گوش داد و تشکر کرد.
همچنان افراد زیادی در صف ایستاده اند 
تا با تماس با عزیزانشــان و خواندن کتاب 

متوجه عکس العمل آنها شوند.
استفاده از سوشال مدیا به نفع کتاب

ایده پــرداز و مجری طرح تماس کاغذی 
در رابطه بــا این چالش گفت: برای اینکه 
مخابره ای با شهر و خارج از استان تهران 
داشته باشــیم ۳۰ عنوان کتاب شاخص از 
رمان های کلاسیک جهان، اشعار فارسی 
از حافظ، ســعدی، مولانا و فاضل نظری 
را در کیوســک تلفن قرار داده ایم تا افراد 
یکی از آنها را انتخــاب کرده و برای فرد 

مورد نظرشان بخوانند.
مهدی جعفرزاده افزود: چون شماره تلفن 
برای افراد ناشناخته اســت و افراد بعد از 
سلام بخشــی از کتاب مورد نظر را برای 
افراد  فرد مورد نظــر می خوانند. بیشــتر 
صداها را تشــخیص نمــی دهند؛ عکس 
العمل های متفاوت و برخی اوقات عجیب 

انجام می دهند.
وی با بیــان اینکه ما همــه مکالمات را 
ضبــط، به محتوا تبدیــل و بعد در فضای 
مجازی منتشــر می کنیم، ادامه داد: این 
غرفه از روز یکشنبه راه اندازی شده است. 
مخاطبان ما بیشتر متولدین دهه ۷۰ و ۸۰ 

و بیشتر خانم هستند.

جعفرزاده تصریح کرد: حداقل روزی هزار 
نفر بــرای تماس کاغذی و عکس گرفتن 
به این غرفه مراجعه می کنند. این غرفه تا 
روز یکشنبه در نمایشگاه کتاب برپا است 
و پس از آن در باغ کتاب به شکل دیگری 

ادامه پیدا می کند.
ایده پرداز و مجری طــرح تماس کاغذی 
هــدف از برپایی این غرفه را اســتفاده از 
فضای سوشــال مدیا به نفع کتاب عنوان 
کرد و گفت: ما به دنبال رسانه جدید بودیم 

که محتوای کتاب را در آن رسانه ببریم.
جعفــرزاده گفت: افراد مــی توانند عکس 
یــا ویدئویی که در غرفــه کاغذی از خود 
گرفتــه اند را در صفحه اینســتاگرام خود 
منتشــر و صفحــه این کانــون را دنبال 
 کنند تــا از هدیه یک جلد کتاب بهره مند 

شوند.
وی توضیح داد: این طرح از سوی کانون 
خلاق ارائه شده اســت. بخشی از هزینه 
هــای آن را متولیان نمایشــگاه و بخش 
دیگر را موسســه بنیاد کتاب که در حوزه 

نشر فعالیت دارد، می پردازند.
نقش من در توسعه ایران

یــک تابلو وایت برد هــم در جلوی غرفه 
مرکز پژوهش های توسعه و آینده نگری 
قرار داده شــده تا افراد بر روی کاغذهای 
رنگی نقش خود را در توسعه ایران بیان و 
بر روی آن نصب کنند. نظرهای متفاوتی 
مثل »ســعی می کنــم کار بزرگی انجام 
ندهم بلــه کارهای کوچک را با عشــق 
انجام دهم«، »ماندن و ساختن«، »در این 
کشــور باید جــان و دل داد و کار کرد«، 
»مصرف هوشمندانه و پشتیبانی از بهترین 
ایرانی«، »پیروی و حفظ قانون  کالاهای 
اساسی کشــور« و »پایبندی به آن تولید 
برتر و بهتر زیبنده نام ایران« بر روی این 

تابلو به چشم می خورد.

تماس کاغذی از نمایشگاه کتاب 

?.... گروه فرهنگ 
دکترفضلی قلمی روان و جوان پســند دارد و در تمام نوشــته های او که تاکنون توســط ندای 
هرمزگان منتشــر شده  این شیوایی نوشتار را می توان دید. استاد فضلی اخیرا کتابی بنام خاک 
غریب در دست چاپ دارد که گویای خاطرات وی از بچگی  در زادگاهش  دیر) بوشهر( تا زندگی 
کاری او در بندرعباس اســت. از دید ندای جوان خاطرات دکتر فضلی در کتاب اخیرش )خاک 
غریب(، ضمن اینکه به جوانان می تواند یــک نثر خوب و روان را معرفی کند، از جاذبیت های  
دیگری نیز برخودار است و آن خاطره های فضلی از استان هرمزگان است که در کتاب یادشده، 
به ثبت رســانده وتا کنون کمتر از نگاه یک غیر هرمزگانی به این گونه  مسایل استان پرداخته 
شــده است که در نوع خود برای یک هرمزگانی که به مدت طولانی میزبانی چنین شخصیتی را 
داشته است، می تواند جالب توجه باشد. برای اینکه کاملا در جریان روند تکوین این نوشته ها 
که در اصل گویای گذر عمر نویسنده است، قرار گیریم ناگزیر باید از دوران طفولیت تا سکونت 
در هرمزگان وی را چاپ کنیم که چطورهرمزگان ســرانجام مامن ایشان شد و افرادی حسود، 
تندرو )حالا شــما هرطور فکرمی کنید(  که در هرمحیط کاری هستند، سعی در برهم زدن تعادل 
کاری یا حتی زندگی وی دارند،اما همه ترفندها علیه ایشان در پناه فرهنگ این سامان خنثی می 

شود...بهتراست کتاب را با هم بخوانیم :

رئیس ایکــوم ایران )کمیته ملی موزه ها( از 
معرفی موزه های برتر در ۳۰ اردیبهشت ماه 
خبر داد و درباره شرایط تهیه فهرست قرمز 

آثار تاریخی توضیحاتی داد.
به گزارش ایسنا، سیداحمد محیط طباطبایی 
در نشست خبری که در آستانه فرا رسیدن 
روز جهانی موزه ها در خانه هنرمندان برگزار 
شد، با این یادآوری که »آموزش و پژوهش 
برای موزه ها«، شعار امسال ایکوم جهانی به 
مناسبت هفته موزه و میراث فرهنگی است، 
گفت: خیلی از مشکلات، توسط موزه ها حل 
می شود، به همین دلیل وظیفه آموزش که 
بر عهده موزه هاست بسیار اهمیت دارد. اگر 
ما امــروزه با بحران فرونشســت رو به رو 
هستیم باید بدانیم که موزه ها می توانند این 
مشــکل را حل کنند و به ما بگویند که در 
گذشته چطوری با آن برخورد می شده است.

 او در ادامه از برگزاری شــانزدهمین دوره 
آییــن موزه برتر در ســال جاری خبر داد و 
افزود: در ایــن دوره، داوری بیش از یکصد 
موزه از سراســر ایران با حضــور ۴۵ داور 
متخصص در حوزه میــراث و موزه در ۱۴ 
شــاخص انجام شده است و برندگان آن در 
مراســمی در روز ۳۰ اردیبهشت ماه اعلام 
می شوند. البته ناگفته نماند که این انتخاب 
براساس هشت شــاخص جهانی است و از 
ســوی ایکوم جهانی تعیین شــده و مابقی 
شــاخص ها، آن چیزی است که ما با توجه 
به شــرایط کشور در ایکوم ملی به تصویب 

رســانده ایم، مثل شــاخص های خلاقیت، 
کودک و نوجوان، تلاش برای بقا که بیشتر 
برای موزه های خصوصی معنا پیدا می کند 

و حتی مناسب سازی برای معلولان است.
محیط طباطبایی، ویژگی این دوره از مراسم 
آیین موزه برتر را استقبال بی نظیر موزه های 
شهرهای کوچک و روستاها اعلام کرد که 
به اعتقاد او، نشان از توسعه فرهنگی مناطق 

مختلف کشور دارد.
رئیس ایکوم ایران با بیان اینکه نخســتین 
برنامــه هفته میراث فرهنگی امســال روز 
پنجم اردیبهشــت ماه با عنــوان کنفرانس 
بین المللی موزه ها توســط دانشگاه محقق 
اردبیلــی و مــوزه تاریخ علوم برگزار شــد 
و تــا دهه اول خرداد ادامــه دارد، به دیگر 
میراث  بــرای هفتــه  ایکوم  برنامه هــای 
فرهنگی اشــاره کرد و برگــزاری کارگاه 
سفال در موزه آبگینه، نمایشگاه نقاشی های 
آندره گدار در کاخ گلستان، نشست کودک 
و موزه  در کاخ موزه نیاوران، نشســت موزه 
و معلولان و نشســت معمــاری و موزه در 
موزه فرش، سومین فیلمواره چشم هفتم در 
میراث در موزه ســینما ـ به ابتکار مرجان 
حاجی رحیمی، روزنامه نگار پرسابقه میراث 
، نشست مجموعه داران خصوصی  فرهنگی ـ
در خانه اندیشمندان علوم انسانی، نمایشگاه 
پژوهشــکده  با همکاری  ایرانی  پوشــاک 
مردم شناســی در کاخ گلستان، روز جهانی 
حافظان صلح در باغ موزه قصر ونشســت 

موزه های خصوصی را از آن جمله برشمرد.
محیط طباطبایی در ادامه این نشســت، در 
پاسخ به ســوالی درباره تهیه فهرست قرمز 
آثار تاریخی ایران، گفــت: ایران باید ۲۰۰ 
هزار دلار پرداخت کند تا بتوان این فهرست 
را تهیه کرد، ضمن اینکه تهیه آن یک سال 

زمان می برد.
1۵8 امین اموال برای 82۹ موزه!

هادی میرزایی ـ مدیرکل موزه های وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
ـ با تاکید بر اینکــه دولت و وزارت میراث 
فرهنگی فعالیت ایکوم ایران را به رسمیت 
می شناسد، گفت: ایران خود را عضو ایکوم 
جهانــی می داند، شــاید برداشــت افراد از 
اینکه گفته بودند عضویت ایران لغو شــده 
اســت این بود که ایکوم، رکن دولتی دارد، 
درحالی که ایکوم یک ســازمان مردم نهاد و 
غیردولتی است که جریان ساز ایجاد موزه ها 

بوده است.
او در ادامــه با بیان اینکــه نزدیک به ۴۰۰ 
رویــداد در موزه هــای کشــور همزمان با 
هفتــه میــراث فرهنگی برگزار می شــود، 
افزود: امســال از مسئول موزه، مدیر، امین 
اموال، کنشگر و فعال اجتماعی، پژوهشگر، 
مجموعــه دار، راهنمای مــوزه و از یکی از 
اموال فرهنگی در هفته  اعضای اســترداد 

میراث فرهنگی تقدیر خواهد شد.
 ۲۹ روز  داد::  ادامــه  موزه هــا  مدیــرکل 
اردیبهشــت از ســاعت ۹:۳۰ تا ۱۲ برنامه 

تجلیــل از برترین های مــوزه داری برگزار 
می شــود و همزمان با آن ۱۴ نمایشگاه از 
آثار کمتر دیده شده یا دیده نشده در استان ها 
برپا می شــود. رونمایی از الواح هخامنشی 
برنامه دیگر در هفته میراث فرهنگی است. 
این الواح شــهریور سال گذشــته به ایران 
برگشت داده شــد. معتقدیم باید از رویکرد 
شیء محوری فاصله بگیریم است، این آثار 
از خانه دور مانده بودند، باید بتوان روی آنها 
پژوهش کرد، حالا این آثار قرار اســت به 

نمایش درآید.
میرزایــی گفــت: در کشــور ۸۲۹ مــوزه 
داریــم و به طور اســتاندارد باید ۶۳۰ امین 
اموال داشــته باشــیم، اما فقط ۱۵۸ امین 
امــوال داریم، با این وجــود وضعیت ثبت 
الکترونیکی اموال فرهنگی در ســامانه جام 
به خوبی پیش می رود تا جایی که در دولت 
سیزدهم تاکنون یکصد هزار اثر در سامانه 

جام ثبت شده است.
مدیرکل موزه هــا همچنیــن از راه اندازی 
انجمن های دوســتداران موزه ها در کشور 
خبر داد و گفت: ســعی شده اعتبار موزه ها 
در ســال ۱۴۰۳ افزایش پیدا کند تا موزه ها 
به آزمایشــگاه های مرمت برای حفاظت از 

اشیا مجهز شوند.

برترین موزه ها معرفی می شوند



خبر
  

تیتر های 
کوتاه خبری

اقتصادی شماره 4418
دو شنبه 
31 اردیبهشت 1403 4

خوش  نشینی ۳۱۲ هزار قیمت نفت برنت بالا رفت
ماشین فرسوده در بخش 

کشاورزی

افزایش ۵4 درصدی تورم 
بخش خدمات

شــهابی، مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان تهران اعلام کرد: 
مصــرف برق در تابســتان ۴۰ تــا ۵۰ درصد به علت ورود سیســتم های 

سرمایشی افزایش می یابد
به گزارش خبرگزاری مهر قاسم شهابی افزود: موفقیت این برنامه ها در گرو 

همکاری و همراهی همه مردم و مشترکان صنعت برق است.
وی شــرکت توزیع نیروی برق اســتان تهران را یکی از ۳۹ شرکت توزیع 
نیروی برق کشور دانست که بزرگ ترین شرکت است و ادامه داد: ۲ میلیون 
و ۷۵۰ هزار مشــترک در وسعتی حدود ۱۳ هزار کیلومتر تحت پوشش این 

شرکت قرار دارند.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان تهران تعداد شهرستان های 

تحت مدیریت این شرکت را ۱۵ شهر با ۲۲ منطقه برق دانست.
شــهابی خاطرنشان کرد: ۳۴ هزار کیلومتر شبکه فشار ضعیف ۲۰ کیلوولت 
در این استان وجود دارد که در حال تأمین برق برای همه مشترکان است.

وی گفت: ۶۳ هزار دســتگاه ترانس در گستره استان تهران وجود دارد که 
برق را تبدیل و در اختیار مشترکان قرار می دهد.

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان تهران یکی از وظایف اصلی 
این شــرکت را پاســخ گویی به تقاضاهای جدید تأمین برق دانست و ادامه 
داد: سالانه بیش از یک صدهزار انشعاب جدید برق در استان تهران واگذار 
می شــود و بر همین اساس تعداد مشترکان به بیش از ۲ میلیون ۸۵۰ هزار 

مشترک خواهد رسید.
شــهابی تأمین برق مطمئن و پایدار برای همه کســانی که مشــترک این 

شرکت هستند را از اولویت های مهم این شرکت برشمرد.
بیشترین چالش برق در تابستان

وی ادامه داد: بیشــترین چالش تأمین برق در تابستان رخ می دهد که نیاز 
بیشتری به تأمین برق به وجود می آید.

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان تهران خاطرنشان کرد: سال 
گذشته پیک بار در اســتان تهران بالغ بر سه هزار و ۳۰۰ مگاوات بود که با 

مدیریت مصرفی که انجام شد ۵۰۰ مگاوات مصرف کاهش یافت.
شــهابی گفت: اگر مدیریت مصرف صورت نمی گرفت بار شبکه در تابستان 

به ۳ هزار و ۸۰۰ مگاوات می رسید.
وی ادامه داد: با اتمام فصل تابســتان مشــکلات شبکه توزیع احصا شده و 

برای برطرف کردن و تعمیر و نوسازی اقدام صورت می گیرد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان تهران افزود: سال گذشته بیش 
از هزار میلیارد تومان در بخش ســرمایه ای بــا وجود همه محدودیت ها در 
استان تهران برای نوســازی و به سازی شبکه های توزیع و تعمیرات اقدام 

شد.
شهابی خاطرنشان کرد: این اقدام باهدف آمادگی کامل برای تابستان امسال 
صورت گرفته است و پروژه های متعددی از نیمه دوم سال گذشته در سطح 

استان تهران انجام داده ایم تا مشکلات کمتری در تابستان داشته باشیم.
وی گفت: هر میزان ســرمایه گذاری در توســعه شــبکه ها انجام شود اگر 
همراهی مردم در مدیریت مصرف نباشد این سرمایه گذاری ها بدون نتیجه 

خواهد بود.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان تهران به تدوین کتابچه ۱۲۴ 
اقدام برای گذر از پیک تابســتان اشــاره کرد و گفت: همه بخش های این 
شــرکت برای این موضوع آماده شده اند تا بتوان از پیک بار تابستان به خوبی 

گذر کنیم.
افزایش ۴۰ تا ۵۰ درصدی مصرف برق کشور در تابستان

شــهابی به مصرف ۴۰ تا ۵۰ درصدی برق کشــور در تابستان اشاره کرد و 
گفت: علت این افزایش مصرف ورود سیستم های سرمایشی به مدار است.

وی ادامه داد: ورود سیســتم های سرمایشــی چه در بخش خانگی، اداری، 
تجاری و چه بخش صنایع مصرف ســنگینی را به شبکه برق کشور تحمیل 

می کند.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اســتان تهران افزود: این موضوع که 
بــه ازای هر میزان مصــرف افزایش تولید را مثبت ارزیابــی نکرد و گفت: 
اگر مدیریت مصرف نباشد هر میزان ســرمایه گذاری در تولید هیچ تفاوتی 
ایجاد نخواهد کرد و مصرف بی رویه و زیاد این سرمایه گذاری ها را بی نتیجه 

خواهد کرد.
لزوم مدیریت مصرف برای همه مشترکان

شهابی بر لزوم مدیریت مصرف توسط همه مشترکان به خصوص مشترکان 
اداری تأکید کرد که همگی باید با صنعت برق همکاری داشته باشند.

وی مدیریــت مصرف را به نفع اقتصاد خود مشــترکان در درجه نخســت 
و اقتصاد کشــور دانســت و ادامه داد: با توجه محدودیت های موجود نباید 

مصرف بی رویه داشت.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان تهــران مدیریت مصرف را 
مصرف نکردن ندانست و خاطرنشان کرد: مدیریت مصرف به معنای درست 

و بهینه مصرف کردن است.
شــهابی گفت: از ساعت ۹ صبح الی ۱۱ شــب میزان مصرف دائم در حال 
افزایش اســت؛ بنابراین باید مصارف را در این بازه زمانی مدیریت کرد و از 

وسایل پر مصرف استفاده نکرد.
وی توصیه کرد: هنگام اســتفاده از سیســتم های سرمایشــی در تابستان 
تلاش شود از سایر وســایل پرمصرف مانند اتو، لباس شویی و نظایر آن در 

ساعت های دیگر مثل اول صبح یا آخر شب استفاده کرد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان تهران ادامه داد: مدیریت مصرف 
در این ســاعت ها هم عمر وسایل برقی را افزایش خواهد داد و هم موجب 

افزایش هزینه برق مشترک نخواهد شد.
شهابی گفت: انتقال مصارف به ســاعت های کم باری، استفاده از دور کند 
کولرهــای آبی و خاموش کردن روشــنایی های غیر ضــرورو تنظیم دمای 

کولرگازی بر روی ۲۴ تا ۲۶ درجه را در کاهش مصرف مؤثر دانست.

افزایش ۵۰ درصدی مصرف برق در تابستان

ســخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: در 
جلسه  با صنف طلافروشــان توافقاتی در رابطه با ثبت 

اطلاعات در سامانه جامع تجارت صورت گرفت.
به گــزارش ایســنا، حمیدرضا دهقانی نیــا گفت: طی 
جلسه کارشناســی که در ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز و بــا حضور مســئولان این ســتاد و وزارت 
صمت و همچنین فعالان صنف طلا و ســایر مسئولان 
ذیربط برگزار شد، در خصوص چگونگی اجرای ضوابط 
اختصاصی گروه کالایی فلزات گرانبها و گوهرسنگ ها 
موضوع تبصره ۴ ماده ۱۸ قانون مبارزه با قاچاق کالا و 

ارز توافقات جدیدی حاصل شد.
وی در گفت وگو با صداوســیما افزود: موارد مورد توافق 
قرار گرفته که مراحــل قانونی ابلاغ آن به زودی طی 

می شود به این شرح است:
۱. در خصوص ثبت موجودی مقررشــد صرفاً سه گروه 

به شرح زیر اقدام کنند:
• تولیدکننده طلا از معدن و تولید کننده شــمش طلا 
نســبت به ثبت موجودی در سامانه جامع تجارت اقدام 

می کنند.
• واردکننده و صادرکننده کالاهای مشــمول نسبت به 

ثبت موجودی در سامانه جامع تجارت اقدام می کنند.
۲. مقررشد در خصوص خرید، فروش و حمل کالاهای 
مشــمول، همه فعالین اقتصادی این حــوزه فعالیت به 
صورت تجاری در این حوزه نســبت به ثبت اطلاعات 
خرید، فروش و حمل در ســامانه جامــع تجارت اقدام 

کنند.
۳. بند ۱ فوق تا شش ماه به صورت موقت اجرا می شود، 
پس از شــش ماه چنانچه حداقل ۵۱ درصد اشــخاص 
مشــمول بند ۲ فوق بر اســاس اطلاعات سامانه جامع 
تجارت و اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت تکلیف 
ثبــت خرید و فروش و حمل در ســامانه جامع تجارت 
را انجــام دهند، بنــد ۱ فوق پس از شــش ماه قطعی 
می شــود. در غیر اینصورت همــه فعالین اقتصادی این 
حوزه فعالیت به صورت تجاری، ملزم به ثبت اطلاعات 
موجودی در سامانه جامع تجارت خواهند بود و محدود 

به سه گروه مذکور نخواهد شد.
۴. در صورت ثبت اطلاعات مورد نظر در ســامانه جامع 
تجــارت، نیازی به ثبــت اطلاعات مجدد در ســامانه 
مودیان نیســت. این روند به صــورت بالعکس جاری 

نیست.

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام کرد:

توافقاتی با صنف طلا برای ثبت 
اطلاعات در سامانه جامع تجارت 6درصد 

رشد پالایش نفت خام و 
میعانات گازی 

۲.۵همت 
پرداخت مطالبات 

سهامداران 

9.۵میلیون تن 
تخلیه کالاهای اساسی 

در بنادر کشور

۳۵هزارمیلیارد 
تومان 

قطع رانت مافیای آرد  

۱۰کشور
 دارنده بزرگترین ذخایر 

نفت جهان 

۱8هزارتن
 صادرات کالای ایرانی 

به روسیه 

۱۰۰درصد 
جهش فروش 

خودروهای انرژی جدید 
در چین

مناقصه گزار: شــرکت ملي پخش فــرآورده هاي نفتي منطقه 
هرمزگان

موضوع: مناقصه عمومي یک مرحله اي همزمان با ارزیابي کیفي مشروح 
ذیل:

 ))حجمي /زماني واگذاري اداره امور انبار نفت شهید رجایي ((  
تاریخ مهلت ونشاني محل دریافت تحویل اسناد مناقصه:

پــس از انتـــشارآگهـــــي در روزنامــه کلیــه مناقصه گران 
بــــــراي دریــــــــافت کامل اسناد مناقصــــه و بارگذاري 
 http://setadiran.ir پاکت هــا ي الف - ب و ج  به سایـــــت

مراجعه نمایند.
     

۱. نوع و مبلــغ تضمین : ضمانت نامه فرایند ارجــاع کار مناقصه به مبلغ 
۳۹/۶۴۱/۰۰۰/۰۰۰ )ســي و نه میلیارد و ششــصد و چهل و یک میلیون( 
ریــال در صورت واریــز نقدي به شــماره حســاب ۲۱۷۲۵۸۸۰۲۸۰۰۳ 
بانک مرکزي یــا به شــماره شــبا ۶۷۰۱۷۰۰۰۰۰۰۲۱۷۲۵۸۸۰۲۸۰۰۳ 
IR   )حســاب در بانک ملي شــعبه نفت مي باشــد ( به نام شرکت ملي 
پخــش فرآورده هاي نفتي ایران منطقه هرمزگان . )شــماره ثبت ۶۷۳۳۷ 
 ،کــد اقتصــادي :۴۱۱۱۱۱۷۱۳۹۷۹ ، شناســه ملــي :۱۰۱۰۱۱۲۲۹۰۴ ، 

کدپستي :۱۴۵۷۵-۷۹۱۷۹ (
۲. مبلغ برآورد    ۱/۵۴۷/۰۳۰/۸۶۸/۶۲۴ ریال .

۳. مدت اجراي کار ۱۲ماه مي باشد .
۴. داراي حداقل سابقه کاري مرتبط .

۵. دارابودن گواهینامه تاییدصلاحیــت ایمني وگواهینامه تعیین صلاحیت 
کارازاداره کل تعاون وکارورفاه اجتماعي.)تصویر گواهینامه ها درهردو پاکت 

ب و پاکت ارزیابي کیفي قرارداده شود(.
۶. ارائه آخرین صورتهاي مالي حسابرسي شده .

۷. ارائه آگهي مربوط به شــخص یا اشــخاصي که طبق آخرین تغییرات 
درروزنامه رســمي مجاز به امضاء اسناد تعهد آور شرکت مي باشد  .)تصویر 
آخرین تغییرات اساسنامه در پاکت ب و پاکت ارزیابي کیفي قرارداده شود(.

۸. تصویر اساسنامه شرکت)مناقصه گر( در پاکت ب و پاکت ارزیابي کیفي 
قرارداده شود.

۹. ارائــه تاییدیه آخرین نمونه امضاء مدیرعامــل و رییس هیات مدیره در 
پاکت ب و پاکت ارزیابي کیفي. 

۱۰. احرازامتیازحداقل۶۰ براســاس معیارهاي ارزیابي کیفی وتوانمندیهاي 

بهداشتي وزیست محیطي )HSE(الزامي مي باشد.
۱۱. تصویر کلیه گواهینامه هــا و مدارک فوق در هر دو پاکت ب و پاکت 

ارزیابي کیفي قرارداده شود.
۱۲. توزیع اســناد پس از انتشــار آگهي به مــدت ۱۰ روز کاري از تاریخ 
۱۴۰۳/۰۲/۳۱ لغایــت ۱۴۰۳/۰۳/۱۰ ، مهلــت بارگــذاري پاکــت هاي 
)الف،ب،ج( در ســامانه ستادایران تا ســاعت ۱۹ مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۲۴ مي 
باشد، بازگشایي پاکت ارزیابي کیفي مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۲۶ و تاریخ بازگشایی 
پاکتهــاي) الف ،ب وج( متعاقباً اعلام خواهد شــد.) پاکت تضمین در یک 
لفاف سربســته در مهلت و محل تعیین شــده همراه بــا نامه به دبیرخانه 
مناقصات این شــرکت تحویل گردد.( )بازگشــایي پاکــت ها با حداقل ۳ 

مناقصه گر انجام خواهد شد (
۱۳. جلسه توجیهي مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۱۲ ساعت ۱۰ صبح برگزار مي گردد.

) حضور درجلسه الزامي است(
۱۴. پس از طي مراحــل قانوني ، پاکت هاي  الف ، ب وج مناقصه گراني 
بازگشــایي خواهد شــد که حداقل امتیاز لازم در ارزیابي HSE را کسب 

کرده باشند. 
۱۵. به پیشــنهادهاي فاقدامضاء ،مشروط،مخدوش وهمچنین پیشنهاداتي 
کــه پس از مهلت مقــرر درفراخوان واصل گردد ترتیــب اثر داده نخواهد 
شد.ارقام به ریال و حروف / عدد درج و فاقد خط خوردگي / لاک گرفتگي 

باشد .
***نکته مهم تمامي مناقصه گران / شرکت ها باید در سامانه ستاد ثبت 
نام و کلیه پاکت هاي  الف - ب و ج و ارزیابي خود را درسامانه ستاد ایران 
بارگذاري نمایند .) فایل ها مي بایست به صورت پي دي اف باشد  ، پاکت 
ب و ارزیابي بدلیل حجم بالاي فایل ترجیحا« به صورت فشرده و در قالب 

یک فایل باشد .(
نوبت اول :۱۴۰۳/۰۲/۳۱
نوبت دوم :۱۴۰۳/۰۳/۰۲

روابط عمومي 

شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 

منطقه هرمزگان

شــهرداری بنــدر گروگ در اجــرای قانون برگــزاری مناقصــات در نظــر دارد اجرای پروژه بشــرح جــدول ذیل را با 

 مشــخصات و شــرایط تعیین شــده از طریق مناقصه عمومی » یک مرحلــه ای « به پیمانکاران واجــد صلاحیت واگذار

نماید. 

لذا از  پیمانکاران واجد شــرایط دارای رتبه بندی و صلاحیت از ســازمان مدیریت و برنامه ریزی یا استانداری و یا معاونت 

راهبردی دولت که دارای ظرفیت آماده بکار متناســب با پروژه می باشــد و تمایل به شرکت در این مناقصه را دارند دعوت 

بعمــل مــی آید. از تاریخ درج در آگهی ۱۴۰۳/۰۲/۳۰ تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۰۷ از طریق ســامانه ســتاد مدارک را دریافت و 

پیشنهادات خود را تا تاریخ  ۱۴۰۳/۰۳/۲۴ در سامانه مذکور بار گذاری و ) پاکت الف ( ضمانتنامه یا واریزی مبلغ به شماره 

حساب ۴۰۶۲۰۱۱۴۰۷۶۸۵۷۸۷ و شماره شــبا ir۱۳۰۱۰۰۰۰۴۰۶۲۰۱۱۴۰۷۶۸۵۷۸۷ حساب تمرکز وجوه سپرده نزد بانک 

مرکزی پرداخت و در مهلت مقرر به واحد فنی شهرداری تحویل و رسید دریافت کنند. 

نشانی مناقصه گذار: هرمزگان – شهرستان سیریک – شهر بندر گروگ – بلوار حضرت امام خمینی ) ره ( – شهرداری بندر 

گروگ تلفن : ۰۷۶۴۲۳۷۲۸۲۸ همچنین بازگشایی پاکات روز  شنبه  مورخه  ۱۴۰۳/۰۳/۲۶  می باشد.

مبلغ برآورد عنوان پروژهردیف
اجرای کار

مبلغ تضمین 
شرکت در مناقصه

حداقل رتبه پایه 
پیمانکار  حقوقی

مدت پیمان

1
ایجاد زیرساخت 
های گردشگری 
» کف سازی با 

موزاییک 40*40 «

4 ماه5 رشته ابنیه5 20،000،000،000%

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 
منطقه هرمزگان

از اول فروردین ماه تا بیســت و پنجم اردیبهشــت ماه 
۱۴۰۳، ۸ میلیــارد و ۱۵۲ میلیون دلار ارز برای واردات 
کالاهای اساســی، دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی، 

واردات در مقابل صادرات و خدمات تأمین شده است.
به گــزارش خبرگــزاری مهر بر اســاس اعلام بانک 
مرکزی؛ اصغر بالســینی ســخنگوی مرکز مبادله ارز و 
طــلای ایران گفت: برای کالاهای اساســی و دارو دو 
میلیارد و ۱۴۵ میلیــون دلار، برای کالاهای تجاری و 
بازرگانی مبلغ چهار میلیارد و ۴۰۸ میلیون دلار و برای 
خدمــات ۱۸۴ میلیون دلار و بــرای واردات در مقابل 
صادرات یــک میلیارد و ۴۱۵ میلیــون دلار تأمین ارز 

صورت گرفت.
بالســینی بیــان کرد: بــرای واردات کالای اساســی 

کشاورزی شــامل گندم، دانه های روغنی و نهاده های 
دامی مبلغ یک میلیارد و ۸۹۳ میلیون دلار، برای دارو، 
مواد اولیه دارویی و تجهیزات پزشکی مبلغ ۲۵۲ میلیون 
دلار و در مجمــوع مبلغ دو میلیارد و ۱۴۵ میلیون دلار 
برای کالای اساســی و دارو ارز با نرخ ۲۸,۵۰۰ تومان 

پرداخت شد.
سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران افزود: تأمین 
ارز نیمایی برای »صنایع حمل و نقل و خودرو« معادل 
۷۳۰ میلیون دلار، »صنایع تجهیزات برق و الکترونیک« 
معادل ۵۲۱ میلیون دلار، »صنایع معدنی« معادل ۳۵۷ 
میلیون دلار، »ماشین آلات و تجهیزات تولید« معادل 
۲۹۹ میلیون دلار و »منسوجات و پوشاک« معادل ۲۵۸ 
میلیون دلار صورت گرفته است. این گروه های صنایع 

همچنین به ترتیب ۳۷۹، ۸۱، ۳۰۳، ۲۰۳ و ۱۱ میلیون 
دلار ارز توافقی یا واردات در مقابل صادرات تا پایان روز 
بیســت و پنج اردیبهشت ماه سال جاری دریافت کرده 
انــد. علاوه بر این گروه هــا، دو میلیارد و ۲۴۳ میلیون 
دلار ارز نیمایی و ۴۳۸ میلیون دلار ارز واردات در مقابل 

صادرات به سایر صنایع اختصاص داده شده است.
وی گفت: تاکنون طی بیست و شش حراج شمش طلا 
در ایــن مرکز حدود چهار هزار و ۱۲۰ کیلوگرم طلا به 

فروش رسیده است.
گفتنی اســت، در روز ۲۶ اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ در تالار 
اسکناس ارز مرکز مبادله ایران، دلار با نرخ ۴۴ هزار و 
۸۶۸ تومان، یورو با نرخ ۴۸ هزار و ۵۳۹ تومان و درهم 
با نــرخ ۱۲ هزار و ۲۱۷ تومان مورد مبادله قرار گرفت. 

بــه همین ترتیب تالار حواله ارز، شــاهد مبادله دلار با 
نرخ ۴۱ هــزار و ۸۹۴ تومان، یورو بــا نرخ ۴۵ هزار و 
۳۲۱ تومان و درهم با نرخ ۱۱ هزار و ۴۰۷ تومان بود.

تامین 8.۱ میلیارد دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی



اجتماعی
شماره 4418

دو شنبه 
315 اردیبهشت 1403

تجربیــات روزانه مــا، تعامل هایی کــه داریم، چگونگی 
رویارویی مــان با موضوعات روزمره و بســیاری از موارد 

دیگر بی تردید بر کیفیت سلامت روان  ما تاثیرگذارند.
به گزارش ایســنا، ســلامت روان افراد در سراسر جهان 
طی سال های اخیر به دلیل عوامل مختلفی از جمله همه 
گیری کووید۱۹، افزایش تنش ها در برخی از کشــورها و 
مناطق دنیا، افزایش پیامدهای تغییرات اقلیمی و... تحت 

تاثیر قرار گرفته است.
چرا افراد مراقبت های بهداشت روانی مورد نیاز خود 

را دریافت نمی کنند؟
در ایــن میــان کارشناســان معتقدند که دسترســی به 
مراقبت های مرتبط با سلامت روان همه جا مشکل است 
و این موضوع به یک مشــکل جهانی تبدیل شده است. 
در حالــی که تفاوت های زیادی در تخصیص منابع برای 
خدمات مرتبط با ســلامت روان بین کشورها وجود دارد 
اما چالش های مشــابهی نیز وجود دارد: تنها تعداد کمی 
از مردم پس از تشــخیص افسردگی، اضطراب یا اختلال 
مصرف مــواد، مراقبت های حداقلی را دریافت می کنند و 

این موضوعی است که نیاز به اصلاح دارد.
عــلاوه بر تخصیص بودجــه کم به خدمــات مرتبط با 
سلامت روان در برخی از کشــورها، بسیاری از خدمات 
موجود خدماتی نیســتند که معمولًا افراد از دسترسی به 

آنها احساس راحتی کنند.
بســیاری افــراد در جهان بــه علت مســائلی همچون 
نقض حقوق شــهروندان و سوء اســتفاده بعضی افراد از 
این خدمات و همچنین خدمــات بی کیفیت، از دریافت 

مراقبت های مرتبط با سلامت روان سرباز می زنند.
چگونه می توان به بهبود ســامت روان در ســطح 

جهان پرداخت؟
این یک ســوال پیچیده اســت زیرا عوامل بیولوژیکی، 
اجتماعی و محیطــی وجود دارند که آســیب پذیری را 
در زمینه بهداشــت روانی تشــدید می کنند. می توانیم با 
احساس نیاز شــروع کنیم: چگونه از بیماری های روانی 
پیشــگیری کرده و آن را کاهش دهیــم؟ و هنگامی که 
اختــلالات روانی رخ می دهند، چگونه مراقبت می کنیم 
و ناتوانی را کاهش می دهیم؟ اینها سوالات کلیدی برای 

بهبود سلامت روان افراد در سطح جهانی هستند.
اکنون برای پیشگیری از اختالات روانی چه کاری 

می توانیم انجام دهیم؟
به گزارش نشــریه تخصصی »مدیکال اکســپرس«، در 
سال ۲۰۲۲، کارشناسان یک متاآنالیز جهانی دقیق برای 
شناســایی عوامل خطر مهم برای اختلالات روانی انجام 
دادند که در صورت رســیدگی، می تواننــد بیماری های 
روانی را کاهش دهند. آنها دریافتند که ناملایمات دوران 
کودکی در صدر فهرست قرار دارند. اگر بتوانید ناملایمات 
دوران کودکی را کاهــش دهید به طور بالقوه می توانید 
میزان شیوع اختلالات طیف اسکیزوفرنی را تا حدود ۳۸ 

درصد کاهش دهید.
این فقط یک مثال اســت، اما به این معنی اســت که ما 
واقعــاً باید به دلایل ناملایمات دوران کودکی فکر کنیم. 
همچنین باید از خود بپرســیم چه کاری می توانیم انجام 
دهیم تا کودکان و جوانان را ایمن تر نگه داریم و از قرار 
گرفتن آنها در معرض مســائلی که احتمالًا بر ســلامت 

جسمی و روانی آنها تأثیر می گذارد، بکاهیم.
اولویت اصلی چیست؟

اولویت اصلی هم اکنون پاســخ به بحران سلامت روان 
عمومــی فعلی در ســطح جهان و پیش بینــی نیازهای 

سلامت روان در در دهه آینده است.
با این حال متخصصان توصیه می کنند که برای جلوگیری 
از بحران های سلامت روان، پیشگیری بسیار مهم است. 
دسترســی راحت به خدمات، ایجــاد فضاهای امن برای 

کودکان و نوجوانان و ... از جمله این موارد هستند.
به گزارش آناتولی، در همین رابطه یکی از مقامات ارشد 
سازمان جهانی بهداشت )WHO(، چالش های سلامت 
روان را بــه عنوان »همه گیری بعــدی« در افق جهانی 

نامیده است.
»هانس کلوگــه«، مدیــر منطقه ای ســازمان جهانی 
بهداشت در اروپا در این باره گفت: من مسائل مربوط به 
سلامت روان را همه گیری بعدی می نامم. ما باید با هم 

برای تقویت سلامت روان مردم تلاش کنیم.
کلوگــه گفت که همه در جهان به ویژه جوانان، در طول 
همه گیری کووید۱۹ در محدودیت ها و قرنطینه ها بوده اند 
که این شرایط بر سلامت روان مردم تأثیر گذاشته است.

آنچه انســان امروزی بیــش از هر اختلال یــا بیماری 
مشــخص روانی دیگری با آن دســت به گریبان است 
شــرایط یا شــنیده های اســترس زا هســتند و بسیاری 
از مــا حتی گاهی بیــش از حد خــود را در معرض این 
اســترس ها قرار می دهیم مانند پیگیــری و دنبال کردن 
بیش از انــدازه اخبار و وقایع ناخوشــایند غافل از اینکه 
در ایــن مورد یا بســیاری از رفتارهــا و اقدامات روزمره 
دیگر، نیازمند مدیریت فردی هســتیم بــه گونه ای که 
 ســلامت روان و زندگــی روزمــره خودمــان را مختل 

نکنیم.
تدروس آدهانوم، دبیرکل سازمان جهانی بهداشت پیش تر 
خاطر نشــان کرد تمامــی افراد به گونــه ای با بیماران 
مبتــلا به اختلالات روان مواجه هســتند. برخورداری از 
ســلامت روان به مفهوم ســلامت جسم اســت و تغییر 
سیاســت و عملکرد در ســلامت روان می تواند مزایای 
واقعی و اساســی برای افراد، جوامع و کشورها به همراه 
داشــته باشد. سرمایه گذاری روی سلامت روان، سرمایه 
 گذاری بــرای برخورداری از زندگــی و آینده بهتر برای 

همه است.

 وزیر آموزش وپرورش بــا بیان اینکه در افزایش حقوق 
کارکنان خدماتی تابع قانون هستیم گفت: هر چه قانون 
تصویــب کند آن را دنبال می کنیم. با مصوبه مجلس و 
حمایت دولت، پیش بینی می شود حقوق خدمتگذاران ۲ 
میلیون تومان افزایش یابــد اما در این خصوص منتظر 

ابلاغ هستیم.
به گزارش ایسنا، رضا مراد صحرایی در حاشیه اختتامیه 
اولین جشنواره ملی معلمان جهادی با بیان اینکه بیش از 
۱۵ هزار گروه جهادی در کشور در حوزه های مختلف از 
جمله جهاد تبیین، جهاد آموزش، جهاد عمرانی، شاداب 
ســازی مدرسه ها، متناسب ســازی هم کمک عملی و 
واقعی و هم درس آموزی حقیقــی برای دانش آموزان 
انجام داده اند افزود: امروز توســط معاون اجرایی رئیس 
جمهور از این جهادگران تقدیر شــد و یک پیام منتقل 
کرد و آن نشــان دادن روحیــه جهادی و قله های حوزه 

جهاد در تعلیم وتربیت بود.
وزیــر آموزش وپرورش درباره افزایــش حقوق کارکنان 
خدماتــی گفــت: تابع قانون هســتیم؛ هر چــه قانون 
تصویــب کنــد آن را دنبــال مــی کنیــم. در مصوبه 
مجلس شــورای اســلامی بــا حمایت دولــت، حقوق 
همــکاران خدمتگذار تقویت می شــود؛ چیزی که پیش 
 بینــی شــده ۲ میلیون تومان اســت امــا منتظر ابلاغ

هستیم.
به گزارش ایسنا، محسن منصوری، معاون اجرایی رئیس 
جمهور نیز در حاشــیه این مراسم با بیان اینکه به همت 
وزیر آموزش وپرورش اجلاســیه پاسداشــت و تقدیر از 
زحمات معلمانی که در عرصه های مختلف حرکات ممتاز 
جهادی داشتند برگزار شد گفت: به برکت روحیه ای که 
در کشور شکل گرفته، مردم و مسئولان به سمت تفکر 

جهادی حرکت کرده اند.
وی با بیــان اینکه آموزش وپرورش بــه دلیل فرهنگ 
ناب حاکم بر دســتگاه تعلیم و تربیت کشور، پیشرو در 
عرصه هایی ماننــد رویدادهای واقعی از جنس ســیل، 
زلزله، جهاد تبیین، پیشــگیری از ترک تحصیل و ...بوده 
و پیشروتر از خیلی از دســتگاه ها کار کرده است افزود: 
امروز از تعــدادی از جهادگران بــه نمایندگی از جامعه 

بزرگ خیرین و جهادگر تقدیر شد.
منصوری با بیــان اینکه در دولت هدفمان حمایت همه 
جانبه اســت ادامه داد: در مجموعــه آموزش وپرورش 
اتفاقــات کم نظیــری افتــاده؛ در آمــوزش و پرورش 
بســیاری از طرح هایی که ســال ها بر زمیــن مانده و 
اجرایی نشــده بود، بــا عنایت رئیس جمهــور، دولت، 
وزیــر آموزش وپــرورش مانند رتبه بنــدی معلمان که 
 مطالبه قدیمی جامعه فرهنگیان بود، اجرایی و عملیاتی

شد.
منصوری با بیــان اینکه دغدغه دولــت و مطالبه وزیر 
این اســت کــه دولت به هــر میزان که مقدور اســت 
از نظــر منابع و ظرفیت های مالــی و اجرایی به جامعه 
معلمان توجه کند عنوان کرد: ســازمان برنامه و بودجه 
با هماهنگی آموزش وپــرورش بودجه ای را برای کمک 
به آموزش وپــرورش تعیین تکلیف می کنــد؛ ما نیز در 
چارچوب قواعد و قوانین برنامه و بودجه، کمک می کنیم.

بنیاد ملــی نخبگان با ایجــاد ســازوکارهای حمایتی 
از فعالیــت دانش آمــوزان صاحــب اســتعداد برتر در 
 سراســر کشــور )با اولویت مناطق محــروم( حمایت

می کند. 
به گزارش ایســنا، بــه  منظور تحقــق مأموریت و نیل 
به اهــداف »طرح شناســایی و هدایت اســتعدادهای 
برتــر )شــهاب(« و در اجــرای سیاســت های اجرایی 
طرح شــهاب در محور »شناســایی« و »هدایت« دوره 
ابتدایی و متوســطه، بنیاد ملی نخبگان راتبه تحصیلی 
 »دانــای ایــران« را بــه دانش آموزان منتخــب اعطا 

می کند.
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بنیاد ملی نخبگان، اهداف 

این طرح عبارتند از:
* ایجــاد فرصــت فعالیت برای دانش آمــوزان صاحب 
استعداد برتر در سراسر کشور )با اولویت مناطق محروم( 

با ایجاد سازوکارهای حمایتی
* ســاماندهی و گســترش پشــتیبانی های مستقیم و 
غیرمســتقیم مادی به دانش آموزان صاحب استعدادهای 
برتر با رعایت اســتانداردها و نظارت مستمر، منطبق با 

پایش پیش رفت مرحله ای آنان
* حمایــت از متشــکل شــدن دانش آمــوزان صاحب 
اســتعداد برتر فعــال در حوزه های مختلــف در قالب 
هســته ها، انجمن ها و تشــکل های موضوعی به منظور 
 هم افزایــی، تقویــت همــکاری و انجــام کارهــای

 مشترک.

 هــادی طحان نظیــف گفت: حوزویــان مطالبه گر اجرای 
سیاست های کلی انتخابات باشند.

بــه گزارش ایســنا، هادی طحان نظیف عضــو حقوقدان و 
ســخنگوی شــورای نگهبان و همزمان با دهه کرامت به 
شهر قم سفر کرد و در نشست هم اندیشی مدیران و اساتید 
حوزه  که در مرکز مدیریت حوزه های علمیه برگزار شده بود، 

حضور یافت.    
وی در این جلســه بیان داشت: شــورای نگهبان وظایف و 
ماموریت های متعددی دارد که در جامعه بیشــتر با موضوع 
انتخابات شناخته می شود. از شــما مبلغان عزیز می خواهم 
که در تبیین نقش شــورای نگهبان در پاســداری از اسلام 
و شــرع به خصوص در موضوع بررســی مصوبات مجلس 

شورای اسلامی به ما کمک کنید.
طحان نظیف گفت: با تجمیع انتخابات ها هر دو ســال یک 
انتخابات برگزار می شــود، اما ما پابه پای مجلس شــورای 
اســلامی به بررســی مصوبات مجلس شــورای اسلامی 
می پردازیم. شــناخته شــدن شــورای نگهبان صرفا به امر 

نظارت بر انتخابات، شناخت کاملی از این نهاد نیست.
ایــن عضو حقوقــدان شــورای نگهبان اظهار کــرد: البته 
ارتباط خوبی با دانشــگاه ها، حوزه هــا و حتی دانش آموزان 
داریم. در ســال گذشــته جمعی از دانشــجویان در صحن 
 شــورا حضور یافتند و در جریان روند بررسی مصوبات قرار

گرفتند.
وی افزود: اما برخی نمی خواهند شورای نگهبان به درستی 
به جامعه معرفی شــود و تنها می خواهند شورای نگهبان با 
انتخابات آن هم با موضوع بررسی صلاحیت ها شناخته شود. 
در حالی که حتی موضوع نظارت بر انتخابات شامل مراحل 

متعددی است.
در ادامه ســخنگوی شــورای نگهبــان در خصوص قانون 
اساســی بیان داشت: قانون اساسی یک سند عالی و مترقی 
اســت که می تواند مــورد افتخار مردم ایران اســلامی به 

خصوص جوانان و نوجوانان قرار گیرد.
وی در همین رابطه به یکی از اصول قانون اساســی اشاره 
و عنوان کرد: طبق قانون اساســی هر شهروندی می تواند 
نســبت به مصوبات از شوراهای شهر گرفته تا هیات دولت 
اعتراض کند و آن را خلاف شــرع و قانــون بداند. ادعای 
خــلاف قانون بودن در دیوان عدالت اداری و ادعای خلاف 
شرع بودن توسط فقهای شورای نگهبان مورد بررسی قرار 

می گیرد.
طحان نظیف بر ضرورت تقویت ارتباط شــورای نگهبان با 
مراکز علمــی و دینی تاکید کرد و گفت: فرصت شــورای 
نگهبان برای بررســی مصوبات مجلس طبق قانون محدود 
و به مدت ۱۰ روز اســت که البته قابل تمدید تا ۲۰ روز نیز 
می باشد. چنانچه در این مدت زمان اظهارنظر نشود، خود به 

خود تبدیل به قانون خواهد شد.
وی اضافــه کرد: با این وجود هیــچ مصوبه ای اعم از طرح 
و لایحــه ای در دســتور کار اعضای شــورای نگهبان قرار 
نمی گیرد، مگر اینکه پژوهشــکده و مجمع فقهی شــورای 

نگهبان درباره آن اظهارنظر کرده باشند.
سخنگوی شورای نگهبان به شــفاف بودن این نهاد عالی 
حقوقی نیز اشــاره کرد و گفت: این نهاد دارای سامانه جامع 
نظرات شورای نگهبان اســت که مشروح مذاکرات شورا تا 
آن جایی که پیاده ســازی شــده، گزارش های استدلالی که 
مورد استفاده بســیار برای جامعه علمی کشور و نمایندگان 
مجلس است، نظرات شورا درباره مصوبات و حتی نامه های 
استمهال از ابتدای تشکیل شورا تاکنون در این سامانه آمده 
اســت. بنابراین شورای نگهبان در موضوع شفافیت پیشگام 

بوده و بدون هیچ الزام قانونی این کار را انجام داده است.

این عضــو حقوقدان شــورای نگهبان البتــه در خصوص 
انتخابات عنــوان کرد: در موضوع انتخابــات دارای مجوز 
قانونی و شــرعی برای شفافیت نیســتیم؛ چراکه موضوع 
حیثیت و آبروی افراد مطرح اســت. اگرچه در این باره شاید 
بیش از همه شورای نگهبان آسیب می بیند چون بعضا افراد 
ادعاهایی علیه شــورا مطرح می کنند که خلاف واقع است. 
در نهایــت در اصلاحیه جدید قانــون انتخابات آمد که اگر 
چنانچه افرادی ادعاهایی خلاف واقع نســبت به شــورای 

نگهبان مطرح شد، شورا می تواند به دفاع از خود بپردازد.
ســخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد: یکی از کارهایی که 
در ســال های گذشته انجام شد، برگزاری رقابت شبیه سازی 
شــورای نگهبان بــرای دانشــجویان و حوزویــان بود. از 
دانشــگاه های مختلف و اســتان های متعدد از این رویداد 

استقبال کردند.
وی اضافــه کرد: ایــن اتفاق آن ها را به خوبی با شــورای 
نگهبان و همچنین قانون اساسی آشنا ساخت. ما در جلسات 
شورای نگهبان، بند به بند مصوبات را به صورت دقیق مورد 
بررســی قرار می دهیم که این کار در رقابت شبیه سازی هم 

انجام می شد.
 طحان نظیف بیان داشــت: حتی در ایــن رویداد، موضوع 
انتخابــات را نیز به آن اضافه شــد. پرونده هــای داوطلبان 
فرضی به آن ها داده می شــد و مورد بررسی قرار می گرفت. 
نتیجــه آن بود که گاهی دیده می شــد آن ها نســبت به ما 
سختگیری بیشتری داشتند، در حالی که قبل از آن به شورا 

در موضوع بررسی صلاحیت ها انتقاد داشتند.
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره لایحه عفاف و حجاب 
که مورد ســوال برخی از حاضــران بود، گفت: در خصوص 
این لایحه جلســات بسیاری چه در شــورای نگهبان و چه 
در پژوهشکده برگزار شــد و حرف های همه افراد را اعم از 
موافقــان و مخالفان و حتی دســتگاه ها و نهادها در مراحل 
مختلف شــنیدیم. ما معتقدیم که ایــن مصوبه نباید خلاف 
شرع و قانون اساسی باشد که اکنون ایرادات این لایحه به 

مرور کاهش پیدا کرده است.
طحان نظیف در پاسخ به سوال یکی از حاضران بیان داشت: 
صلاحیت های قانونی شــورای نگهبان مشخص است و ما 
نمی توانیم وارد حیطه های دیگر شــویم. اگر اینگونه عمل 
کنیم، از سوی مردم، دانشجویان و حوزویان مورد سوال قرار 
خواهیم گرفت که چرا فراقانونی عمل کردید؟ به طور مثال 
مــا نمی توانیم در موضوع نظارت بر اجرای قوانین ورود پیدا 
کنیم. اما دســتگاه های مختلف دیگر بنابر قانون مسئولیت 

دارند.
این عضو حقوقدان شورای نگهبان در بخش دیگری از این 
نشســت به موضوع سیاست های کلی انتخابات که در سال 
۱۳۹۵ از ســوی رهبر معظم انقلاب ابلاغ شــد، اشاره کرد 
و گفت: ۱۸ بند سیاســت های کلی انتخابات، نظام مسائل 
انتخابات اســت. من در هر فرصتی به موضوع سیاست های 
کلــی و اصلاح قانون انتخابات بنابر این سیاســت ها تاکید 

کردم.
وی افزود: در راســتای سیاســت های کلی انتخابات، طی 

هفت سال گذشــته دو اقدام انجام شــد که یکی از سوی 
شــورای نگهبان بود و دیگــری قانونی درباره شــفافیت 
منابــع مالــی نامزدها بود کــه اگرچه در ســال ۹۸ تایید 
 شــد، برای اولین بــار در انتخابات مجلــس دوازدهم اجرا 

شد.
طحان نظیف درباره اصلاح قانون انتخابات مجلس شورای 
اســلامی هم که در تابستان سال ۱۴۰۲ به تصویب رسید و 
نهایی شــد، گفت: این اصلاحیه گامی رو به جلو در راستای 
سیاست های کلی انتخابات است. این اصلاحیه مهلت های 
رسیدگی را برای دفاع از حقوق داوطلبان و مردم توسعه داد. 
در قانون قدیم مهلت های رسیدگی براساس تعداد داوطلبان 
در دوره های گذشــته بود، در حالی که در انتخابات مجلس 

یازدهم تعداد ثبت نامی ها به ۱۶ هزار نفر رسید.
وی اضافه کرد: در انتخابات مجلس دوازدهم با ۱۰ هزار نفر 
ملاقات و تماس تلفنی داشتیم. دفاعیات آن ها را شنیدیم و 

اسناد و مدارک آن ها را مورد بررسی قرار دادیم.
سخنگوی شورای نگهبان دیگر ویژگی قانون جدید انتخابات 
را پیش بینی مرحله پیش ثبت نام عنوان کرد و گفت: در این 
مرحله متقاضیان داوطلبی در ارتباط با دســتگاه های مرجع 
در خصوص مدرک تحصیلی، وضعیت نظام وظیفه، تابعیت 
و... به اســتعلام می پردازند و پس از کسب تاییدیه با خیالی 
آســوده در انتخابات ثبت نام می کرد. در گذشته برخی افراد 
به دلیل عدم برخورداری از شــرایط شــکلی مانند مدرک 

تحصیلی ردصلاحیت و متوجه پیامدهایی می شدند.
این عضــو حقوقدان شــورای نگهبان بــا صراحت گفت: 
در اصــلاح قانون انتخابات نســبت به برخــی موضوعات 
سیاســت های کلــی انتخابات همچون حضــور قانونمند و 

مسئولانه احزاب ورود نشده است.
وی در پایــان ایــن بخش از صحبت هایــش از حوزه های 
علمیه کمک خواست تا به ترویج اهمیت سیاست های کلی 

انتخابات بپردازند و مطالبه گر تحقق آن باشند.
سخنگوی شورای نگهبان ســپس در پاسخ به سوال یکی 
از حاضران در این نشســت درباره اصل ۴ قانون اساســی، 
عنوان کرد: مصوبات در کشور متعدد است. درباره مصوبات 
مجلس شــورای اسلامی که این کار توسط شورای نگهبان 

صورت می گیرد.
وی ادامه داد: در خصوص سایر مصوبات و شکایت هایی که 
به دیوان عدالت اداری نیز در حال انجام اســت اما جلسات 
همفکری و هم اندیشی هایی برگزار شده و باید در این رابطه 

به ایده و پیشنهادهای قابل اجرا دست یافت .
طحان نظیف همچنین در پاســخ به یکی از سوالات درباره 
انتخابات گفــت: در قانون مراحل مختلفی برای بررســی 
صلاحیت ها در نظر گرفته شــده کــه عبارتند از هیات های 
اجرایی، هیات های نظارت و شــورای نگهبان. نظر ممکن 

است در هر مرحله تغییر یابد.
وی ادامه داد: در هر کدام از مراحل تمامی اســناد و مدارک 
مورد بررســی قرار خواهد گرفت. در بررســی صلاحیت ها 
نمی توان براساس شــنیده ها و گفته ها عمل کرد بلکه باید 

بر مبنای اسناد و مدارک تصمیم گرفت.
ســخنگوی شــورای نگهبان در خصوص انتخابات مجلس 
خبــرگان رهبری گفت: همانطور که قبلا اعلام شــد، اکثر 
افرادی که صلاحیتشان تایید نشد، بحث در مورد صلاحیت 
علمی شان بود. در این انتخابات، موضوع آزمون بسیار مهم 

است.
وی اضافه کرد: قانون انتخابــات مجلس خبرگان رهبری، 
توســط اعضای مجلس خبرگان نگاشته می شود و اگر این 
قانــون نیز به تغییراتی دارد باید در مجلس خبرگان رهبری 

صورت بگیرد.
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وزارت امور خارجه با انتشــار بیانیه ای، اقدام رژیم اســترالیا 
را در اعمــال تحریــم علیه برخــی مقامــات و نهادهای 
 حاکمیتــی جمهــوری اســامی ایران به شــدت محکوم 

کرد.  
به گزارش ایرنــا، در بیانیه وزارت امور خارجه که انتشــار 
یافته، آمده اســت: سکوت استرالیا و شــرکای آن در قبال 
اقــدام متجاوزانه و نقض قوانین و حقوق بین الملل توســط 
رژیم صهیونیســتی در حمله به مقــر دیپلماتیک جمهوری 
اسامی ایران و موضع این کشورها نسبت به اقدام مشروع 
ایــران علیه این رژیم در چارچوب حق ذاتی دفاع مشــروع 
وفق ماده ۵۱ منشور سازمان ملل متحد، به خوبی نمایانگر 
رویکرد دوگانه استرالیا و شرکای غربی آن در قبال تحولات 

منطقه است.
در این بیانیه تصریح شــده است:  رویکرد دوگانه استرالیا و 
شرکای آن در انتخاب گزینشی هنجارهای بین المللی، نه تنها 
کمکی به کاهش بی ثباتی در منطقه نمی کند، بلکه با سکوت 
در برابر حمله رژیم صهیونیستی به اماکن دیپلماتیک، تأمین 
تسلیحاتی آن در کشتار بی رحمانه مردم بی دفاع غزه، رژیم 
اسرائیل را در نقض قواعد بین المللی و ارتکاب جنایات جنگی 
 بیشــتر تشویق نموده و منطقه را به سوی بی ثباتی رهنمون 

می نماید.
وزارت امور خارجــه در بیانیه افزود: عامل اصلی بروز تنش 
و ناامنی در منطقه، اشــغالگری و رویکرد جنایتکارانه رژیم 
صهیونیســتی در کشتار مردم فلســطین و حمایت بی دریغ 
ائتاف شرارت از جمله استرالیا از این رژیم است. جمهوری 
اســامی ایران رویکرد غیرقانونی توســل به ابزار تحریم 
از ســوی اســترالیا و تبعیت آن از واشــنگتن را به شدت 
 محکوم کرده و حــق اقدام متقابل را بــرای خود محفوظ 

می دارد.

ایران و آژانس تاش دارند تا پیش از ارائه گزارش دوره ای 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به شورای حکام در 
۷خرداد سال جاری، رایزنی های خود برای تهیه پیش نویس 
را به نتیجه برسانند. به همین دلیل احتمال می رود حتی در 
روزهای آتی، تهران شاهد حضور برخی مقامات آژانس بین 
المللی انرژی اتمی جهت رایزنی بیشــتر در خصوص پیش 

نویس یاد شده باشد.
بــه گزارش ایرنا؛ هفته گذشــته رافائل گروســی مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به منظور شرکت و سخنرانی 
در کنفرانــس علوم و فنون هســته ای ایران و البته دیدار با 
 برخی از مقامات کشــورمان ســفری به تهران و اصفهان

داشت.
در این ســفر و مذاکرات طرفین مقرر شد تا توافق مشترک 
مارس )اســفند ۱۴۰۱( کــه در جریان یکی از ســفرهای 
گروســی به ایران به دســت آمد مبنای تعامل و همکاری 
دو سویه باشــد و برای تهیه پیش نویس تداوم تعامات بر 
مبنای بیانیه مشــترک مارس، مذاکرات معاونین ســازمان 
 انرژی اتمی کشورمان و آژانس بین المللی انرژی اتمی آغاز 

شد.
ایران و آژانس تاش دارند تا پیش از ارائه گزارش دوره ای 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به شورای حکام در 
۷خرداد سال جاری، رایزنی های خود برای تهیه پیش نویس 
را به نتیجه برسانند. به همین دلیل احتمال می رود حتی در 
روزهای آتی، تهران شاهد حضور برخی مقامات آژانس بین 
المللی انرژی اتمی جهت رایزنی بیشــتر در خصوص پیش 

نویس یاد شده باشد.
بــر اســاس این پیــش نویس از ایــن پــس فعالیت ها و 
همکاری هــای ایران و آژانس در ســه بخش دنبال خواهد 
شــد. بخش اول موارد گذشته اســت که در سند برجام در 
قالب پرونده پی.ام.دی )ابعاد احتمالی نظامی برنامه هســته 
ای ایران( بسته شــده بود. در این بخش، موضوع مهم دو 
مکان باقیمانده و راه حل نهایی کردن این پرونده ساختگی 

مورد مذاکره قرار می گیرد.
بــه گفتــه اســامی، بخــش دوم مربــوط به شــرایط 
موجود اســت کــه در این شــرایط در چارچــوب پادمان 
خواهــد  انجــام  متقابــل لازم  اقدامــات  ان.پی.تــی   و 

شد.
و بخش سوم مربوط به شــخص مدیرکل آژانس است که 
وی باید به عنوان تســهیل کننــده و تصحیح کننده برای 
برداشــتن موانع و حل و فصل مســائل که عمدتا سیاسی 

است، تاثیرگذار باشد.
باید دیــد نتیجه رایزنی هــای انجام گرفتــه و پیش روی 
آژانــس بین المللی انــرژی اتمی با ســازمان انرژی اتمی 
ایــران در فرایند دســتیابی بــه متن این پیــش نویس به 
دور از سیاســی کاری و بــا حســن نیت چقدر ســازنده و 
 موفق و در چهارچوب مســئولیت حرفــه ای آژانس خواهد 

بود.

  سیاست خارجی
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مذاکرات و توافقات احتمالی ایران و 
آژانس پیش از نشست شورای حکام 

  خبر
    

زونــگ پی وو ســفیر جدیــد جمهوری خلــق چین در 
جمهوری اســامی ایران روز چهارشنبه ۲۶ اردیبهشت 
ماه در آغاز ماموریت خود در تهران، در دیدار با حســین 
امیرعبداللهیان، رونوشــت استوارنامه خود را تقدیم وزیر 

امور خارجه کرد.
به گزارش ایرنا، امیرعبداللهیان ضمن خوشــامدگویی و 
آرزوی موفقیت برای ســفیر جدید چین در این ماموریت 
مهم، از تاش های سفیر سابق چین برای پیشبرد روابط 
تهــران و پکن به نیکی یاد و ابراز اطمینان کرد ســفیر 
جدید هم همان مســیر را در راستای تعمیق روابط و به 
خصــوص اجرای توافقات فیمابین دو کشــور در عرصه 

های مختلف با تاشی مضاعف ادامه خواهد داد.
ســفیر چین نیز در این دیدار با ابراز خرسندی و افتخار 
از شــروع به کارش در جمهوری اســامی ایران، سام 

همتای چینی را به امیرعبداللهیان اباغ کرد.
زونگ پی وو با اشاره به سفر روسای جمهور دو کشور به 
تهران و پکن، روابط فــی مابین تهران و پکن را دارای 
دو ویژگی عمق و طول تاریخی و وســعت با سابقه ای 
دو هزار ســاله توصیف و تاکید کــرد، رئیس جمهور و 
وزیــر امور خارجه چین اهتمام ویــژه ای برای تعمیق و 
توسعه همه جانبه روابط با ایران در چارچوب سند جامع 

مشارکت راهبردی دارند.
 

نیــروی زمینی ارتــش گفت: برای تمامی کشــورهای 
همسایه احترام ویژه ای قائل هستیم، اینکه پروژه انسداد 
مرزهای شمال شرق کشور آغاز کرده ایم به دلیل امنیت 

بخشی مرزها است.
به گزارش ایرنا، امیر ســرتیپ کیومرث حیدری فرمانده 
نیــروی زمینی ارتش جمهوری اســامی پس از بازدید 
از روند پیشــرفت پروژه انسداد مرزی در مرزهای شمال 
شرق کشور ضمن تشــکر از گروه مهندسی رزمی ۴۱۱ 
نیــروی زمینی ارتش و همت بالای کارکنان گروه ۴۱۱ 
مهندسی رزمی، انجام پروژه انسداد مرزی را برای کشور 

یک موضوع راهبردی دانست.
وی ادامه داد: گروه ۴۱۱ مهندسی رزمی نزاجا تاکنون در 
تمامی ماموریت هایی که به آن محول شده موفق عمل 
کرده و در این ماموریت بســیار بزرگ، مهم و راهبردی 

سربلند خواهد بود.
ســرتیپ حیدری درباره اینکه انسداد مرزی در مرزهای 
شمال شــرق کشــور فقط به جهت حفظ و حراست از 
مرزهای جمهوری اســامی ایران اســت، افزود: برای 
تمامی کشورهای همسایه احترام ویژه ای قائل هستیم، 
اینکه پروژه انســداد مرزی را دراین منطقه از کشور آغاز 

کرده ایم به خاطر امنیت بخشی مرزهای کشور است.
فرمانده نیــروی زمینی ارتش ضمن تشــکر و قدردانی 
از تمامــی گروه هــا و یگان های حاضــر در این پروژه، 
خاطرنشــان کرد: امروز به فضل الهی مهندســی نزاجا 
بــا مدیریت جانشــین فرماندهی نیــروی زمینی ارتش 
و با نظارت قرارگاه منطقه ای شــمال شــرق کشور یک 
ماموریت استراتژیک را آغاز کرد که قطعا در آینده از این 

پروژه هموطنان عزیز بیشتر خواهند شنید .

زونــگ پی وو ســفیر جدیــد جمهوری خلــق چین در 
جمهوری اســامی ایران روز چهارشنبه ۲۶ اردیبهشت 
ماه در آغاز ماموریت خود در تهران، در دیدار با حســین 
امیرعبداللهیان، رونوشــت استوارنامه خود را تقدیم وزیر 

امور خارجه کرد.
به گزارش ایرنا، امیرعبداللهیان ضمن خوشــامدگویی و 
آرزوی موفقیت برای ســفیر جدید چین در این ماموریت 
مهم، از تاش های ســفیر ســابق چین برای پیشــبرد 
روابــط تهران و پکن به نیکی یــاد و ابراز اطمینان کرد 
ســفیر جدید هم همان مسیر را در راستای تعمیق روابط 
و بــه خصوص اجــرای توافقات فیمابین دو کشــور در 
 عرصه های مختلف با تاشــی مضاعــف ادامه خواهد 

داد.
ســفیر چیــن نیز در ایــن دیدار بــا ابراز خرســندی و 
افتخــار از شــروع بــه کارش در جمهوری اســامی 
 ایران، ســام همتای چینی را بــه امیرعبداللهیان اباغ

 کرد.
زونگ پی وو با اشاره به سفر روسای جمهور دو کشور به 
تهران و پکن، روابط فــی مابین تهران و پکن را دارای 
دو ویژگی عمق و طول تاریخی و وســعت با سابقه ای 
دو هزار ســاله توصیف و تاکید کــرد، رئیس جمهور و 
وزیــر امور خارجه چین اهتمام ویــژه ای برای تعمیق و 
توسعه همه جانبه روابط با ایران در چارچوب سند جامع 

مشارکت راهبردی دارند.

رونوشت استوارنامه سفیر جدید چین 
به امیرعبداللهیان تقدیم شد 

رونوشت استوارنامه سفیر جدید چین به 
امیرعبداللهیان تقدیم شد 

بازدید فرمانده نیروی زمینی از 
پروژه انسداد مرزهای شمال شرق 

کشور

ســخنگوی ســازمان انرژی اتمی با بیان اینکــه مذاکرات 
بــا آژانس بین المللــی انرژی اتمی بایــد در چارچوب فنی 
و پادمانی باشــد، گفــت: ایران آماده همــکاری همه جانبه 
در راســتای انتقال دانش و فناوری هســته ای خود به همه 

کشورها به ویژه کشورهای همسایه است.
به گزارش ایرنا از سازمان انرژی اتمی ایران، سازمان انرژی 
اتمی سال ۱۴۰۳ میزبان شرکت کنندگان در سومین همایش 

گفت وگوهای ایرانی - عربی بود.
بهروز کمالونــدی معاون امور بین الملل، حقوقی و مجلس و 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی در نشستی با شرکت کنندگان 
ایــن همایش در محل ســازمان ضمن خــوش آمدگویی و 
تاکید بر اینکه خروجی این همایش ها باید به همکاری های 
منطقه ای تبدیل شــود، اظهار کرد: یکی از موضوعات مورد 
بحــث در مباحث منطقــه ای به حوزه انرژی هســته ای بر 

می گردد.
وی خطــاب به شــرکت کنندگان در همایش گفت وگوهای 
ایرانی - عربی افزود: در بازدید از نمایشــگاه دســتاوردهای 
اخیر صنعت هســته ای ایران، شاهد دســتاوردهای فراوان 
این صنعت در حوزه های مختلف هســتید. این پیشــرفت ها 
و دســتاوردها برای جامعه قابل استفاده بوده اما خوب دیده 
نمی شود، و مشــکل اصلی این است که کشورهای غربی و 
نیز رژیم صهیونیســتی در مورد فعالیت های صلح آمیز ایران 
وانمود می کنند که ایران به دنبال ســاخت ساح هسته ای 

است.
معاون سازمان انرژی اتمی با اشــاره به موضوع افتخارآمیز 
غنی سازی به شــکل بومی در ایران گفت: غنی سازی فقط 
پنج درصد از کل فعالیت های هســته ای ایران است که البته 
در جای خود اهمیت بالایی دارد. در این عرصه ایران توانسته 
دستاوردهای فوق العاده ای در حوزه های مختلف کسب کند. 
البته چون نیازهای ما را در اختیار نمی گذاشتند و ما توانستیم 

با توانایی های خود نسبت به تولید آن ها اقدام کنیم.
وی با بیان اینکه کشوری که به دنبال پیشرفت اقتصاد است 
به حتــم نمی تواند فناوری هســته ای را نادیده بگیرد و این 
صنعت لوکوموتیو و پیشــران دیگر صنایع به شــمار می آید، 
تصریح کرد: اگــر به فکر ارتقای تکنولوژی هســته ای که 
در صنایع مختلفی همچون نفت، پالایشــگاه، معدن، فولاد 
نقش آفرین است؛ نباشــیم و به آن اهمیت ندهیم، در آینده 
باید آن را به قیمتی گزاف و به طور مشروط از بازارهای آنان 

تامین کنیم.
کمالوندی با اشــاره به موضوع تولید رادیوداروها و نقش آن 
در درمان بســیاری از بیماری ها مانند انواع بیماری سرطان، 
گفت: ایران در تولید انواع رادیودارو در سطح جهانی به لحاظ 

کیفیت و تنوع، جایگاه بسیار بالایی دارد.
وی افزود: با وجود اینکه رادیوداروها برای درمان بیماران به 
کار مــی رود اما ایران را در ایــن زمینه تحریم کردند و مواد 

اولیه را به ما نمی دادند.
کمالوندی ادامه داد: این مساله نشان می دهد، انسانیت برای 
آن ها اهمیتی ندارد؛ نمونه این دیــدگاه را می توان در آنچه 
که در غزه رخ می دهد،   مشــاهده کرد. حوادث و فجایع غزه 
نشان می دهند که قدرت های جهانی برای معیارهای انسانی 

ارزشی قائل نیستند.
معاون سازمان انرژی اتمی ایران افزود: تکنولوژی هسته ای 
می توانــد به رفــاه جامعه کمــک کند. بحــث تکنولوژی 
هســته ای به ۲ حوزه انرژی و غیرانرژی تقســیم می شود. 
در حوزه انــرژی، موضوع تولید برق مطرح اســت و بخش 
غیر انــرژی، همه حوزه هــای مربوط به زندگی انســان از 
 جمله بهداشــت، ســامت، صنعت و کشــاورزی را در بر 

می گیرد.
کمالونــدی گفت: در همین راســتا در کنفرانس ابوظبی در 
حوزه انرژی، کشــورهای حاضر به این جمع بندی رسیدند 
که اگر قرار اســت با مشــکات زیســت محیطــی مبارزه 
شــود، تعداد راکتورهای هســته ای تا ســال ۲۰۵۰ باید به 
 میزان ســه برابر افزایــش یافته و به تعــداد ۱۵۰۰ نیروگاه

برسد.
وی تصریح کرد: ایران در حال حاضر یکی از این نیروگاه ها 
را در اختیار دارد و ۲ نیروگاه نیز در حال ساخت است و در ۲۰ 
سال آینده ۲۰ هزار مگاوات برق هسته ای در کشور خواهیم 

داشت که برنامه ریزی ها در این زمینه انجام شده است.

معاون ســازمان انرژی اتمی ایران با تاکیــد بر اینکه موارد 
ذکر شــده اهمیت اســتراتژیک صنعت هســته ای را نشان 
می دهد و اعضای این همایش باید مســوولان کشــورهای 
خود را هوشــیار کنند تا از این صنعــت عقب نمانند، گفت: 
یکــی از موارد در حال پیگیــری در دنیا به موضوع گداخت 
 بــر می گردد که کارهای فراوانی در این زمینه در حال انجام

است.
وی با تاکید بر اینکه گداخت، انرژی آینده اســت و اقدامات 
فراوانی انجام می گیرد تا نخســتین نیروگاه گداخت ساخته 
شــود، اظهار کرد: صنعت هسته ای را ما به راحتی در کشور 
خود به دســت نیاورده ایم و بابت آن هزینه زیادی داده شد 

و حتی در این مسیر بهترین عزیزانمان را از دست داده ایم.

کمالوندی گفت: رژیم صهیونیســتی دانشــمندان ما را ترور 
کرد و با ســایر اقدامات از جملــه خرابکاری های صنعتی و 
ســایبری، به دنبال عقب انداختن ایران در مســیر دستیابی 
به این تکنولوژی و ایجاد مانع در مســیر پیشرفت کشور ما 

بوده است.
وی افزود: در چنین شــرایطی موضوع هســته ای و پرونده 
هسته ای ایران را در دنیا به صورت مدوام و به نحوی مطرح 
می کنند تا پروژه »ایران هراســی« خود را دنبال کنند و مانع 

پیشرفت ما در این حوزه شوند.
کمالونــدی گفت: آن ها بــه خوبی می دانند کــه اگر اجازه 
پیشــرفت ایران را به زعم خودشــان بدهند، کشورمان در 
موقعیت برتر قرار خواهــد گرفت بنابراین همزمان با ترور و 
اقدامات خرابکارانه، فعالیت های سیاسی و رسانه ای شدیدی 

را علیه ایران اعمال می کنند.
معاون امور بین الملل، حقوقی و مجلس و سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی با اشــاره به اینکه مذاکرات بــا آژانس باید در 
چارچوب فنی و پادمانی باشــد اما متاسفانه، شاخص سیاسی 
بر همه آن ها غالب شــده است، افزود: ما بارها در حوزه فنی 
مســایل خود را با آژانس حل کرده ایم و حتی تاییدات کتبی 
لازم را نیز گرفته ایم امــا در آژانس گزارش به نحو دیگری 

ارایه می شود.
وی افزود: بســیاری از کشــورها درباره این مســایل حتی 
اطاعــات فنی لازم و کافــی را ندارند امــا بیانیه هایی که 
آمریکا و سه کشــور اروپایی علیه فعالیت هسته ای ایران را 
عینا کپی می کنند. ما با یک هژمونی علیه صنعت هســته ای 
کشــورمان مواجه هســتیم که با حل فنی مسایل بازهم به 
واســطه فشارهای سیاســی، فضا را به شــکل دیگری در 
مورد دســتاوردهای صلح آمیز هسته ای ایران مخدوش جلوه 

می دهند.
کمالوندی با اشاره به اینکه آژانس براساس موافقت نامه های 
امضا شــده باید فعالیت هــای خود را با شــرایط حاکمیتی 
کشــورهای عضو انجام دهد، گفت: به عنوان مثال در سال 
۲۰۰۷ مــا انتصاب ۴۸ بازرس آژانس را لغــو کردیم و تنها 
اشــاره ای کوتاهی به آن شــد اما در این دوره که به واسطه 
دلایل مشــروع؛ ۸ بــازرس را رد انتصاب کردیم، شــاهد 
اظهارنظرهــای سیاســی مدیرکل آژانــس برخاف وظیفه 

قانونی اش بودیم.
وی ادامه داد: مدیرکل آژانس باید حقایق را بدون اظهارنظر 
و بیان احساســات در شورای حکام گزارش کند اما متاسفانه 
این اتفاق نیفتاد و در شــرایطی متفاوت و برخاف وظایف، 
ایران را در این زمینه حتی محکوم کرد و حتی بارها شــاهد 

مصاحبه مدیرکل در این خصوص بوده ایم.
معاون ســازمان انرژی اتمی ایران تصریــح کرد: همه این 
موارد نشــان دهنده این اســت که برخوردها سیاسی هستند 
و مباحــث حقوقی و فنی تحت الشــعاع سیاســی آن ها قرار 
می گیرد. به همین خاطــر ایران یک تنه با هجمه ای بزرگ 

از جانب کشــورهای غربی که با تکیه بر رسانه های قدرتمند 
که اهداف خود را دنبال می کنند؛ طرف است اما شاهدیم که 
ایران برنامه های مشــروع خود را بــا وجود همه تحریم ها و 
سنگ اندازی ها با توکل به خداوند به طور مستمر جلو می برد.

وی با بیان اینکه ایران آماده است تا هرآنچه در حوزه صنعت 
هسته ای به دســت آورده را برای بهبود زندگی مردم دنیا با 
کشورهای مختلف از جمله کشورهای همسایه و مسلمان به 
اشــتراک بگذارد، گفت: لازم است در این زمینه یک شبکه 
همکاری شــکل بگیرد و در مــورد مباحث مختلف از جمله 
موضوع ایمنی که یک اصل مهم در صنعت هسته ای است، 

تبادل نظر و تجربیات انجام گیرد.
کمالونــدی گفت: ایران در بخش هــای مختلف این صنعت 
به ویژه در موضوع رادیوداروها جزو کشــورهای برتر دنیا به 
شمار می آید و توانســته همه نیازهای بیماران خود را تولید 
کنــد همچنین آمادگــی دارد که خدمات خــود را به دیگر 
کشورها صادر کند. موضوعی که اکنون در حال انجام است 
و چند کشور عربی و منطقه از رادیوداروهای ساخت ایران در 

درمان بیماران خود از آن بهره می برند.
معاون رییس ســازمان انرژی اتمی ایران در پاسخ به سوال 
یکی از افراد حاضر در این جلســه در خصوص اینکه با این 
حجم از رشــد فعالیت های صلح آمیز ایران به نظر می رســد 
مانع تراشــی های آمریکا و دیگر کشورهای اروپایی و رژیم 
صهیونیستی به ساخت ســاح هسته ای مربوط نیست بلکه 
نمی خواهند جمهوری اسامی این تکنولوژی را داشته باشد، 
گفت: تکنولوژی هســته ای یک تکنولوژی میان رشــته ای 
اســت که همه رشته های علوم تجربی را در بر می گیرد. اگر 
قرار باشد کشــوری در این صنعت حرفی برای گفتن داشته 
باشد باید در رشته های شیمی، فیزیک و ریاضی و ... در قله 
باشد. برای اینکه در تکنولوژی های پیشرفته جایگاهی داشته 
باشید به حتم بدون داشــتن صنعت هسته ای این امکان به 

وجود نمی آید.
کمالونــدی تصریح کرد: در مقطعی به ایران ایراد می گرفتند 
که شما با وجود داشتن نفت چه نیازی به انرژی اتمی دارید 
اما امروز کشــور می بینیم کشــور نفت خیز امارات با ساختن 
تعداد فراوانی نیروگاه هســته ای و برنامه ریزی بابت توسعه 

آن ها، عما پاسخ این پرسش را داده است.
وی ادامه داد: فناوری هســته ای استراتژیک است و اگر در 
این زمینه ۱۰ یا ۲۰ سال عقب بمانید، این عقب ماندگی، بعدا 
نمی تواند جبران شــود به همین خاطر آن ها به دنبال عقب 

نگه داشتن ما هستند تا به این پیشرفت نرسیم.
سخنگوی ســازمان انرژی اتمی ایران با تاکید بر اینکه باید 
در زمینــه تولید این تکنولوژی خودکفا باشــیم تا در آینده و 
بــه عنوان مصرف کننــده ناچار به خریــد آن به قیمت های 
گزاف نشــویم؛ گفت: اگر در این زمینه خودکفا نشــویم؛ هر 
مقطعی که خاف خواســت آن ها حرکت شود، فروش اقام 

تکنولوژیک را برای ما قطع می کنند.
وی افزود: ما کشــورهای مسلمان در گذشــته و در دوران 
اندلس براســاس آموزه های دینی خود فناوری های به دست 
آمده در آن زمان را بی دریغ در اختیار جهان گذاشــته ایم اما 

غربی ها و کشورهای اروپایی حاضر نیستند چنین کنند.
معاون ســازمان انرژی اتمی ایران در بخش دیگری از این 
نشست با شرکت کنندگان در همایش گفت وگوهای ایرانی- 
عربی بار دیگر با تاکید بر اینکه جمهوری اســامی در حوزه 
هســته ای آماده همکاری با سایر کشورها به ویژه کشورهای 
منطقه است، گفت: ایران در حوزه هسته ای ۵۰ سال سابقه و 
تجربه دارد و در این سال ها توانسته دانشمندان و متخصصان 

فراوانی را تربیت کند.
وی افزود: حتما لازم است که کشورهای خواهان این دانش 
و فناوری به ویژه کشــورهای عربی، در دانشــگاه های خود 

رشته های مرتبط را در این زمینه در نظر بگیرند.
کمالوندی ادامه داد: ما توانســته ایم از مناطق ممنوعه  آن ها 
عبور کنیم و اگرچه ممکن است هنوز خودکفا نباشیم اما هم 
اکنون خوداتکا هســتیم و آینده درخشــانی را می توان برای 
صنعت هســته ای ایران پیش بینی کرد. به حتم اگر تبادلات 
ما با کشورهای پیشــرفته در این حوزه بیشتر شود؛ سرعت 
توســعه ما بالاتر خواهد رفت. این موضوع را در گزارشــات 
نمایندگان اتحادیه اروپــا و آژانس بعد از بازدید فعالیت های 

ایران به طور مثال در حوزه گداخت می توان مشاهده کرد.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

آماده انتقال دانش هسته ای به همه کشورها هستیم  

مدیــرکل آژانس بین المللی انــرژی اتمی با 
اشاره به مذاکرات فشرده با ایران برای تهیه 
پیش نویــس تعامات آینده دو طرف و نحوه 
اجرای بیانیه مشــترک ۴ مارس در خصوص 
حل وفصل تمامــی موضوعات باقیمانده بین 
تهران و آژانس، تصریــح کرد: این بیانیه به 
اندازه کافی خوب اســت و مــا به هیچ چیز 

دیگری نیاز نداریم.
به گزارش ایرنا، رافائل گروسی در گفت وگو 
با نشــریه گاردین عنوان کرد که مقام های 
آژانس در تاش هستند تا پیش از برگزاری 
نشست دور آتی شــورای حکام، رایزنی های 
خود بــرای تهیه پیش نویــس را به نتیجه 

برسانند.
او گفت: »سعی می کنم از کارت هایی که در 
اختیــار دارم بهترین اســتفاده را ببرم و روند 
مفیدی داشــته باشــم. به نظر مــن این نه 
تنها مفید، بلکه ضروری اســت، مگر اینکه 
بخواهید به جنگ یا چیزی شبیه به آن بروید.

مدیرکل آژانس بین المللــی انرژی اتمی در 
عین حال تصریح کرد: »مایلم تاکید کنم که 
در حال مذاکره درباره سند یا توافق )با ایران( 
نیستیم. بیانیه مشترک سال ۲۰۲۳ به اندازه 
کافی خوب اســت. ما به هیــچ چیز دیگری 

نیاز نداریم.«
گفتنی اســت، هفته گذشته مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به منظور شــرکت و 

سخنرانی در کنفرانس علوم و فنون هسته ای 
ایــران و البته دیــدار با برخــی از مقامات 
کشورمان سفری به تهران و اصفهان داشت.

در این ســفر و مذاکرات، مقرر شد تا توافق 
مشترک مارس )اسفند ۱۴۰۱( که در جریان 
یکی از ســفرهای گروسی به ایران به دست 
آمد مبنای تعامل و همکاری دو ســویه باشد 
و برای تهیــه پیش نویس تــداوم تعامات 
بر مبنای بیانیه مشــترک مــارس، مذاکرات 
معاونان ســازمان انرژی اتمی کشــورمان و 

آژانس بین المللی انرژی اتمی آغاز شد.
ایران و آژانس تــاش دارند تا پیش از ارائه 
گــزارش دوره ای مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به شورای حکام در هفتم خرداد 
سال جاری، رایزنی های خود برای تهیه پیش 

نویس را به نتیجه برسانند.
بــه همین دلیــل احتمال مــی رود حتی در 
روزهای آتــی، تهران شــاهد حضور برخی 
مقام هــای آژانس بین المللــی انرژی اتمی 
جهت رایزنی بیشتر در خصوص پیش نویس 

یاد شده باشد.
بر اســاس این پیــش نویــس از این پس 
فعالیت هــا و همکاری های ایــران و آژانس 
در ســه بخش دنبال خواهد شد. بخش اول 
موارد گذشــته است که در ســند برجام در 
قالب پرونده پی.ام.دی )ابعاد احتمالی نظامی 
برنامه هسته ای ایران( بسته شده بود. در این 

بخش، موضوع مهم دو مکان باقیمانده و راه 
حل نهایی کردن این پرونده ساختگی مورد 

مذاکره قرار می گیرد.
بــه گفته محمد اســامی، رئیس ســازمان 
انرژی اتمــی ایران، بخــش دوم مربوط به 
شــرایط موجود اســت که در این شرایط در 
چارچوب پادمان و ان.پی.تی اقدامات متقابل 
لازم انجام خواهد شد. بخش سوم نیز مربوط 
به شخص مدیرکل آژانس است که وی باید 
به عنوان تســهیل کننــده و تصحیح کننده 
برای برداشــتن موانع و حل و فصل مسائل 

که عمدتا سیاسی است، تاثیرگذار باشد.
اینک باید دید نتیجه رایزنی های انجام گرفته 
و پیش روی آژانس بین المللی انرژی اتمی با 
سازمان انرژی اتمی ایران در فرایند دستیابی 
به متن این پیش نویس به دور از سیاســی 
کاری و با حســن نیت چقدر سازنده و موفق 
و در چهارچوب مســئولیت حرفه ای آژانس 

خواهد بود.
اظهارات  به  آژانس  مدیرکل  واکنش 
تغییر  احتمال  »کمال خرازی« درباره 

دکترین هسته ای ایران
مدیرکل آژانس بین المللــی انرژی اتمی در 
بخش دیگری از این گفت وگو به ســخنان 
»کمــال خرازی« رئیس شــورای راهبردی 
روابط خارجی دربــاره احتمال تغییر دکترین 
هسته ای ایران در صورت تهدید موجودیت 

ایران واکنش نشان داد و مدعی شد که این 
سخنان را جدی تلقی می کند.

خرازی پیشــتر در مصاحبه با شبکه الجزیره 
قطــر تصریح کــرد: در صورتی کــه رژیم 
صهیونیســتی جســارت کند و به تاسیسات 
هسته ای ایران لطمه بزند، سطح بازدارندگی 
ما متفاوت خواهد شد و اگر موجودیت ایران 
تهدید شــود، ناچاریم دکترین هسته ای خود 

را تغییر دهیم.
وی در ایــن مصاحبه، به ســوالات متعددی 
از جملــه در خصوص تحولات غزه، تغییرات 
ژئوپلیتیک در ســطح منطقه به واسطه این 
جنگ و عملیات »وعده صادق« و همچنین 
تغییر نظم جهانی به سوی جهان چند قطبی 

پاسخ داده است.
مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی ادعا 
کرد: گفت وگوهای بی پرده درباره ساح های 
هسته ای برای من بسیار جدی است و به نظرم 
باید متوقف شود. ما در حال نزدیک تر شدن 
به موقعیتی هســتیم که یک عامت سوال 
بــزرگ در مورد اینکه آنها چه می کنند و چرا 

این کار را انجام می دهند وجود دارد.
وی در همین حال تــداوم تعامات با ایران 
را حائز اهمیــت خواند و گفت: »من همواره 
گفته ام که بدون تعامــل معنادار و اینکه ما 
بتوانیم ظرفیت دید بیشــتر در ایران داشــته 
باشــیم، توانایی من بــرای تضمین ماهیت 
 صلح آمیز برنامه هســته ای ایــران محدود

 می شود.«

گروسی: بیانیه مشترک ۴ مارس با ایران کافی است  
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دانشــمندان چیــن در یک پژوهــش جدیــد، حلقه های 
مغناطیســی بزرگی را در هاله کهکشان راه شیری مشاهده 

کرده اند که نقش مهمی در انتشار پرتوهای کیهانی دارند.
به گزارش ایســنا، منشــا و تکامل میدان های مغناطیسی 
کیهانــی یــک پرســش حل نشــده بلندمــدت در حوزه 
ستاره شناســی و اخترفیزیک اســت و به عنــوان یکی از 
زمینه های کلیدی پژوهش برای بســیاری از تلسکوپ های 
رادیویی بزرگ در سطح جهانی، از جمله تلسکوپ در حال 
ســاخت »آرایه کیلومتر مربعی«)SKA( شناخته می شود. 
تعیین کردن ســاختارهای میدان مغناطیســی در مقیاس 
بزرگی مانند کهکشان راه شــیری، طی چندین دهه اخیر 
یک چالش بزرگ برای بســیاری از ستاره شناســان جهان 

بوده است.
به نقل از فیز، دکتر »شــو جون«)Xu Jun( و پروفســور 
دانشــمندان »رصدخانه   )Han Jinlin(»هان جینلین«
ملــی نجــوم«)NAOC( وابســته به »آکادمــی علوم 
چیــن«)CAS(، حلقه های مغناطیســی بزرگی را در هاله 
کهکشــان راه شــیری کشــف کرده اند که برای انتشــار 
پرتوهای کیهانی مهم هســتند و یک محدودیت اساسی را 
در فرآیندهای فیزیکی رخ داده در محیط میان ســتاره ای و 

منشاء میدان های مغناطیسی کیهانی پدید می آورند.
جینلین که یک دانشمند برجســته در این حوزه پژوهشی 
اســت، در یک پروژه بلندمدت بــرای اندازه گیری قطبش 
تپ اخترها و »اثــر فــارادی«)Faraday effect( آنها، 
ســاختارهای میــدان مغناطیســی را در امتــداد بازوهای 

مارپیچی قرص کهکشانی تشخیص داده است.
جینلین در ســال ۱۹۹۷، یک عدم تقــارن قابل توجه را از 
اثر فــارادی منابع رادیویی کیهانی بــا توجه به مختصات 
کهکشــان راه شــیری ما پیدا کــرد که نشــان می دهد 
میدان های مغناطیســی هاله راه شیری یک ساختار میدان 
حلقوی دارند و جهت میدان مغناطیســی در قسمت زیرین 
و بالای صفحه کهکشــانی معکوس اســت. تعیین کردن 
اندازه این حلقه ها یا قدرت میدان های مغناطیســی آنها، در 
دهه های اخیر برای ستاره شناسان کار دشواری بوده است.

حــدس دانشــمندان این بود کــه عدم تقــارن در توزیع 
اثرات فارادی منابع رادیویی می تواند صرفا توســط محیط 
میان ستاره ای در مجاورت خورشــید ایجاد شده باشد زیرا 
تپ اخترها و برخی از اجــرام رادیویی نزدیک که کاملا به 
خورشــید نزدیک هســتند، اثرات فارادی را مطابق با عدم 

تقارن نشان می دهند.
نکته کلیدی این بود که مشــخص شــود آیــا میدان های 
مغناطیســی در هاله وســیع کهکشــانی، چنین ســاختار 
حلقوی شــکلی را بیرون از مجاورت خورشید دارند یا خیر. 
نظر مبتکرانه جینلین در پژوهش جدید این بود که چرخش 
فارادی را از محیط میان ســتاره ای در مجاورت خورشــید 
می توان با بررســی تعدادی از تپ اخترهــا ارزیابی کرد که 
برخی از آنها اخیرا توســط »تلســکوپ کروی با دیافراگم 

پانصد متری« یا »فست«)FAST( بررسی شده اند.
همه داده های بررســی چرخش فارادی در ۳۰ سال گذشته 
توسط دکتر شــو جون جمع آوری شــده اند. دانشمندان با 
تحلیــل داده هــا دریافتند که عدم تقارن در بررســی های 
چرخش فارادی ناشی از محیط هاله کهکشانی، در سراسر 
کهکشان راه شــیری ما وجود دارد. این بدان معناست که 
میدان های مغناطیسی حلقوی با چنین تقارن عجیبی، اندازه 
بزرگی دارند و در شــعاع ۶۰۰۰ سال نوری تا ۵۰ هزار سال 

نوری از مرکز کهکشان راه شیری قرار گرفته اند.
این پژوهش، درک جدیدی را از فیزیک راه شیری در اختیار 
دانشــمندان قرار می دهد و یک نقطه عطف برای پژوهش 

در زمینه میدان های مغناطیسی کیهانی است.
 »The Astrophysical Journal« این پژوهش در

به چاپ رسید.

اخترشناسان می گویند این سیاره گازی غول پیکر که ابعاد 
آن دو برابر ســیاره مشتری است، تراکمی آنچنان کم دارد 

که آن را به پشمک تشبیه می کنند.
به گزارش ایسنا، ستاره شناسان می گویند سیاره ای بزرگتر از 
مشتری را بررسی کرده اند که به طرز شگفت انگیزی مانند 

پشمک، کرکی و سبک است.
به نقل از واشــنگتن پســت، ستاره شناســان یک سیاره 
فراخورشیدی غول پیکر موســوم به ۱۹۳b-WASP را 
شناسایی کرده اند که به  طور شگفت انگیزی مانند پشمک، 

پنبه ای و پف کرده و سبک است.
یک گــروه بین المللی از ستاره شناســان به تازگی گزارش 
داده اند که این ســیاره فراخورشــیدی نسبت به اندازه خود 
چگالی بســیار کمی دارد. این در حالی است که غول های 
گازی در منظومه شمسی ما شامل مشتری، زحل، اورانوس 

و نپتون بسیار متراکم تر هستند.
خالد بارکائوی نویســنده پژوهشــگر ارشــد این مطالعه از 
موسسه فناوری ماساچوست)MIT( در بیانیه ای گفت: این 
سیاره اساساً فوق العاده پشمکی است، زیرا بیشتر از گازهای 

سبک ساخته شده است تا مواد جامد.
 ۱۹۳b-WASP دانشمندان می گویند که سیاره ای مانند
برای مطالعه شــکل گیری و تکامل سیاره های غیر متعارف 

ایده آل است.
در واقع این ســیاره سال گذشته کشف شــد، اما به گفته 
محققان، زمان و کار بیشــتری برای تعیین ویژگی های آن 
بر اساس مشاهدات تلسکوپ های زمینی لازم بود و اکنون 

تایید شده است.
 Nature بر اســاس مطالعه منتشــر شــده در مجلــه
  ۱۹۳b-WASP بــه نظر می رســد که Astronomy

بیشتر از هیدروژن و هلیوم تشکیل شده است.
این سیاره در فاصله ۱2۰۰ سال نوری از ما قرار دارد.

به گفته محققان، این دومین سیاره فراخورشیدی است که 
تاکنون با چنین ابعاد و جرمی کشف شده است.

نشســت تخصصی »موزه هــا و علم و فنــاوری« به 
مناسبت روز جهانی موزه ها به همت موزه ملی علوم و 
فناوری ایران و با مشارکت کمیته ملی موزه های ایران 

)ایکوم ایران( برگزار می شود.
به گزارش ایســنا، به مناســبت روز جهانی موزه ها و 
هم راســتا با شــعار جهانی ایکوم در سال 2۰2۴، موزه 
ملــی علوم و فنــاوری ایران با مشــارکت کمیته ملی 
موزه هــای ایران )ایکــوم ایران(، نشســت تخصصی 
»موزه ها و علم و فنــاوری« را با حضور صاحب نظران 
و با محوریــت »تبیین نقش موزه هــا در حوزه علم و 
فناوری« روز سه شنبه، ۱ خرداد ۱۴۰۳ از ساعت ۱۰ الی 
۱2 در محل سالن اجتماعات این موزه واقع در بزرگراه 
حقانی، بلوار کتابخانه ملی، بلوار شهدای بانک مرکزی، 

جنب فرهنگستان زبان و ادب فارسی برگزار می کند.
بر اساس این گزارش، این نشست با محوریت موضوعی 
»تبیین نقــش موزه ها در حوزه علــم و فناوری« و با 
سخنرانی دکتر سیف اله جلیلی، رئیس موزه ملی علوم و 
فناوری ایران؛ پروفسور یوسف ثبوتی، بنیانگذار دانشگاه 
تحصیــلات تکمیلی علوم پایه زنجان؛ مهندس ســید 
محمد بهشــتی، رئیس اسبق پژوهشگاه وزارت میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری؛ سید احمد محیط 
طباطبایی، رئیس ایکوم ایران و دکتر فاطمه مهاجرانی، 
مشاور امور پژوهشی موزه ملی علوم و فناوری ایران به 

صورت آنلاین و حضوری برگزار خواهد شد.
به نقــل از روابط عمومی موزه ملی علــوم و فناوری 
ایران، حضور در این نشســت برای عموم آزاد است و 
علاقه مندان می توانند از طریق لینک اســکای روم به 
https://www.skyroom.online/ch/ نشانی

zagros2۰۰2m/museums به صورت آنلاین در 
این نشست شرکت کنند.

 

زمین شــاهد عبور یک سیارک از نزدیکی خود بود که 
اندازه آن به یک خودرو می رسید.

به گزارش ایســنا، یک ســیارک کوچک روز سه شنبه 
۱۴ مــه تنها دو روز پس از کشــف شــدن توســط 
 ستاره شناسان، از فاصله بســیار نزدیک به زمین عبور 

کرد.
به نقل از اسپیس، ســیارک »JN۱۶ 2۰2۴« کمتر از 
چهار متر عرض دارد و تقریبا به اندازه یک خودرو است. 
 The(»تلســکوپ مجازی داده های »پروژه  براساس 
Virtual Telescope Project(، وقتــی ایــن 
سیارک در ســاعت ۵:۵۰ بامداد به زمین رسید، به آن 
برخورد نکرد و از فاصله ۱۸۵۰۰ کیلومتری سطح سیاره 

گذشت.
ســیارک JN۱۶ 2۰2۴ دو روز پیش توســط »گنادی 
ستاره شناس   )Gennadiy Borisov(»بوریسوف
 MARGO(»آماتور با اســتفاده از »رصدخانه مارگو
کشــف کریمــه  در  واقــع   )Observatory 

شد.
ایــن ســنگ فضایی متعلق بــه گروه ســیارک آپولو 
اســت که مدار آن با مدار زمیــن در تقاطع قرار دارد. 
یک ســیارک معــروف از ایــن گروه، شهاب ســنگ 
»چلیابینســک«)Chelyabinsk( بود که اندازه آن 
به یک ساختمان شش طبقه می رسید. آن شهاب سنگ 
در ســال 2۰۱۳ بر فراز شهر چلیابینسک روسیه از هم 
پاشید و به وقوع یک انفجار قوی تر از انفجار هسته ای 
منجر شــد. از آنجا که مدار چنیــن اجرامی آنها را در 
معرض خطر برخورد با ســیاره یا ســیارک های دیگر 
قــرار می دهــد، ستاره شناســان تخمیــن می زنند که 
آنهــا برای دوره های نســبتا کوتاهی شــاید فقط ۱۰ 
 میلیون ســال یا بیشــتر در منظومه شمســی ما زنده

می مانند.
ســیارک JN۱۶ 2۰2۴ در طول گذر از نزدیک زمین، 
بــه خوبی در مدار ماه قرار گرفــت و به اندازه نیمی از 
پوسته مداری ماهواره های زمین ایستا فاصله داشت که 
در ارتفاع ۳۵۷۸۵ کیلومتری به دور سیاره ما می چرخند.

از آنجا که این ســیارک بســیار نزدیک به زمین پرواز 
کرد، به نظر می رســید که در درخشان ترین حالت خود 
قرار دارد و بدین ترتیب، برای تلسکوپ ها قابل مشاهده 
بود. سیارک اکنون در فاصله بیش از ۳۰۰ هزار کیلومتر 
از زمیــن در صورت فلکی »مــار«)Serpens( قرار 
دارد و تنها به کمک عکاســی با نوردهی طولانی قابل 

مشاهده است.
ستاره شناســان تنها در سال جاری، بیش از ۴۰ سیارک 
یافته اند که مسیرهایشــان آنها را نزدیک تر از مدار ماه 

به زمین قرار می دهد.

  کهکشان تازه های علم
به مناسبت روز جهانی موزه ها تبیین می شود

نقش موزه ها در حوزه علم و فناوری
کشف حلقه های مغناطیسی بزرگ در 

هاله راه شیری
یک روش جدید و انقلابــی به نام MM-IJ۳DP ترکیب 

چندین دارو را تنها در یک قرص امکان پذیر می کند.
به گزارش ایســنا، به آینده ای فکر کنید که در آن هر قرصی 

که مصرف می کنید فقط برای شما ساخته شده است.
به نقل از آی ای، دانشمندان دانشگاه ناتینگهام فناوری جدید 
و شــگفت انگیزی را ابداع کرده اند. آنها از فناوری چاپ سه 
بعدی برای ایجاد قرص های حاوی چندین دارو و برنامه ریزی 
برای انتشــار آنها در زمان های خاص استفاده می کنند. این 
مثل این اســت که هر کس داروی سفارشــی خود را داشته 

باشد.
 )Yinfeng He(این پیشرفت به رهبری دکتر یینفنگ هی
از مرکز تولید مواد افزودنی دانشــگاه ناتینگهام و پروفســور 
فلیســیتی رز)Felicity Rose( از دانشکده داروسازی این 
دانشــگاه، این پتانســیل را دارد که انقلابی در نحوه درمان 

بیماری ها ایجاد کند.
چاپ بر اساس تقاضا

ایــن یک تکنیک چاپ ســه بعدی جدید به نام چاپ ســه 
بعدی جوهر افشــان چند ماده ای)MM-IJ۳DP( اســت. 
با این روش، دانشــمندان می توانند قرص های سفارشــی با 
ساختارهای داخلی پیچیده بسازند. این ساختارها مهم هستند، 
زیرا به ما کمک می کنند تا داروی مناســب در زمان مناسب 

ارائه شود.
راز این روش در جوهر فرموله شده ای نهفته است که حاوی 
مولکول های حســاس به نور است. در طول فرآیند چاپ، این 
مولکول هــا پس از قرار گرفتن در معرض نور فرابنفش جامد 
می شوند و یک چارچوب محلول در آب درون قرص تشکیل 
می دهند و محققان با طراحی دقیق این ســاختارهای داخلی 

می توانند سرعت انتشار داروها را کنترل کنند.
یک قرص برای موارد پیچیده

این سیستم انتشار هدفمند داروها، راه را به سوی آینده ای از 
MM- مصرف تسهیل شده داروها می گشاید، چرا که روش

IJ۳DP ترکیــب چندین دارو را در یــک قرص امکان پذیر 
می کند و این کار دردســر مدیریت پیچیــده مصرف داروها، 
فراموش کردن زمان درســت مصــرف آنها و نیاز به مصرف 

چندین قرص در زمان های مختلف دارد را از بین می برد.
پروفســور هی توضیح می دهد: این یک گام هیجان انگیز رو 

به جلو در توسعه داروهای شخصی سازی شده است.
وی افزود: این پیشــرفت نه تنها پتانسیل چاپ سه بعدی را 
در متحول کردن تحویل دارو برجسته می کند، بلکه راه های 
جدیدی را برای توســعه داروهای شخصی سازی شده نسل 

بعدی باز می کند.
غلبه بر چالش ها برای پذیرش گسترده

در حالی که پتانســیل MM-IJ۳DP غیرقابل انکار است، 
هنــوز موانعی برای غلبه وجود دارد. فناوری فعلی مســتلزم 

توســعه فرمول های جوهر بیشــتری اســت که بتواند طیف 
وسیع تری از داروها را در خود جای دهد.

محققــان به طور فعال به این چالش هــا می پردازند تا راه را 
برای کاربرد گسترده تر این روش هموار کنند.

دوز دقیق برای درمان بهینه
این فناوری برای شــرایطی که زمان بندی و دقت دوز بسیار 
مهم است، نویدبخش است. روش MM-IJ۳DP راه حلی 
برای داروهایی ارائه می دهد که نیاز به انتشار کنترل شده در 

فواصل زمانی خاص در طول روز دارند.
توانایی چاپ در دسته های بزرگ که با ایجاد ۵۶ قرص در هر 
بار نشان داده شده است، روش MM-IJ۳DP را به عنوان 
روشی مناســب برای تولید داروهای شخصی سازی شده در 

مقیاس بزرگ مطرح می کند.
پروفســور رز بر تأثیری که این فناوری می تواند بر پایبندی 
به مصرف داروها داشــته باشد، تأکید می کند. موضوعی مهم 
در مراقبت های بهداشتی که به گفته وی، بیش از ۵۰ درصد 
از مردم فقط در بریتانیا داروهای خود را به درســتی مصرف 

نمی کنند.
وی افــزود: رویکرد ما مصــرف چنــد دارو را در زمان های 
مختلف ســاده می کند و این تحقیــق گامی هیجان انگیز به 

سوی آن است.
این روش جدید چاپ ســه بعدی قرص می تواند همه چیز را 
تغییر دهد. این باعث می شــود برنامه های دارویی مناسب تر 
برای ما ایجاد شود و بیماری های مزمن را بسیار بهتر درمان 

کند.
 Materials Today Advances این پژوهش در مجله

منتشر شده است.

چاپ سه بعدی چندین دارو در یک قرص

یک سیارک به اندازه خودرو از کنار 
زمین گذشت

دومین سیاره پشمکی کشف شد

 
فرستادن اولین انســان ها به مریخ نه تنها 
رویای نســل های بی شــماری بوده است، 
بلکه بــه دوران اولیه مدرن نیز برمی گردد. 
همچنیــن یکی از موضوعــات عصر فضا 
و  بوده  ماموریت هایی  چنیــن  برنامه ریزی 
بخشــی جدایی ناپذیر از چشــم انداز فعلی 
برای آینده اکتشــافات فضایی به حســاب 
می آید اما ایــن آرزوی دیرینه هنوز محقق 

نشده است.
به گزارش ایســنا،  در 2۰ سال اخیر، عموم 
مردم اظهاراتی را مبنی بر این شنیده اند که 
ناســا اولین انسان ها را تا اوایل دهه 2۰۳۰ 
به مریخ خواهد فرستاد. ابتدا ماه، سپس به 
مریخ! این طرحی اســت که برای مدتی به 
نظر می رسید ناسا به آن پایبند بوده است.

بــه نقــل از آی ای، در ســال های اخیر، 
بازیکنان دیگــری از جمله آژانس فضایی 
ملــی چیــن)CNSA( و غــول فضایی 
تجاری ایلان ماسک یعنی شرکت اسپیس 
ایکس، به »مسابقه برای مریخ« پیوسته اند. 
به گفته چندین منبع، چین نیز مانند ناســا 
قصد دارد زیرســاخت هایــی را روی ماه 
بســازد که به این کشــور کمک می کند تا 
اوایل سال 2۰۳۳ اولین فضانوردانش را به 

مریخ بفرستد.
برنامه های اسپیس ایکس حتی جاه طلبانه تر 
هستند و ماموریت هایی را برای اواخر دهه 
2۰2۰ برنامه ریــزی کرده و تا قبل از پایان 
این دهه قصد ساخت یک شهر خودکفا در 
مریخ را دارد. متأسفانه، بسیاری از مخالفان 
گفته اند که رسیدن به مریخ تا سال 2۰۳۳ 

یا زودتر از آن غیرواقعی است.
این مسیر  همچنین تأخیرهای متعددی در 
وجود داشته است که نشان می دهد چگونه 
کل ماموریت »از ماه به مریخ« می تواند از 
جدول زمانی برنامه ریزی شــده خود عقب 

بماند.
طبق بیانیه هایی که تابســتان سال گذشته 
معاون   )Jim Reuter(رویتر توسط جیم 
مدیر صادر شد، ســال 2۰۴۰ ممکن است 
مأموریت  یــک  برای  محتمل تری  ســال 
سرنشــین دار به سطح مریخ باشد. در حالی 
که تاخیر در پروازهای فضایی رایج اســت، 
تاخیر هفت ساله قابل توجه به نظر می رسد 

و سوالاتی را ایجاد می کند.
بــرای مثال چرا انجام چنیــن ماموریتی تا 
این اندازه طول می کشد؟ و برای فرستادن 
اولین انســان ها به مریــخ چه چیزی لازم 

است؟
پاســخ به این ســؤالات نیاز بــه یادآوری 

خاطراتی دارد.
سفر آغاز می شود

تلاش ها برای انجــام ماموریت ها به مریخ 
با انتشار خبر پروژه ای موسوم به چشم انداز 
 Vision for Spaceاکتشــاف فضایی
Exploration )VSE( ناســا در سال 
2۰۰۴ به طور جدی آغاز شــد. این چشم 
انداز در پاســخ بــه فاجعه شــاتل فضایی 
کلمبیا، وضعیت پروازهای فضایی انســان 
در ناســا و میل به برانگیختن مجدد علاقه 

عمومی به اکتشاف فضایی ارائه شد.
اهداف خــاص این پروژه شــامل تکمیل 
 ،)ISS(بین المللــی فضایــی  ایســتگاه 
بازنشستگی شاتل فضایی تا سال 2۰۱۰ و 
ایجاد گروه جدیدی از وسایل نقلیه پرتابی 

ســنگین بود که مأموریت های سرنشین دار 
به ماه، مریخ و فراتــر از آن را امکان پذیر 

می کرد.
از  مجموعــه ای  شــامل  طــرح  ایــن 
ماموریت هــای رباتیــک بــه مــاه برای 
فعالیت های  از  پشــتیبانی  و  آماده ســازی 
اکتشافی انســانی در آینده بود که از سال 

2۰۰۸ آغاز شد.
این طرح همچنین از استفاده از اکتشافات، 
علم و منابع ماه برای توســعه فناوری ها و 
از اکتشاف  سیستم های لازم برای حمایت 
پایــدار فضایی انســانی به مریخ و ســایر 

مقاصد حمایت می کند.
در همین حال، ناســا ارسال ماموریت های 
رباتیــک بــه مریــخ را برای جســتجوی 
شــواهدی از حیــات و آماده شــدن برای 
ماموریت های سرنشین دار  نهایی  رســیدن 
از ســر خواهــد گرفت. این امــر منجر به 
کاوشگر  مریخ نوردهای  برنامه  شکل گیری 
ناســا)MER( شــد که متشــکل  مریخ 
اســپیریت)Spirit( و  از مریخ نوردهــای 
مریخ  و   )Opportunity(آپورچونیتــی
و   )Curiosity(کنجــکاوی نوردهــای 

استقامت )Perseverance( شد.
به دنبال آن قانون مجوز ناســا در ســال 
2۰۰۵، به طور رسمی برنامه صورت فلکی 

را آغاز کرد.
این برنامه خواســتار ایجــاد گروه جدیدی 
از وســایل نقلیه پرتابی شــد، از جمله یک 
وســیله نقلیه پرتاب خدمه)CLV( و یک 
 )CaLV(محمولــه پرتاب  نقلیه  وســیله 
کــه منجر به طراحی موشــک های اریز ۱ 

)Ares I( و اریز ۵ )Ares V( شد.
فضاپیمای  شــامل  نقلیه  وســایل  ســایر 
اکتشافی خدمه)CEV( و ماژول دسترسی 

سطحی ماه)LSAM( بودند.
ناسا قصد داشــت از اریز ۱ و ۵ به صورت 
پشت سر هم برای فرستادن فضانوردان به 
ماه و مریخ اســتفاده کند. قرار بود خدمه با 
اســتفاده از موشک دو مرحله ای اریز ۱ که 
قادر است ۵۶۰۰۰ پوند )2۵۴۰۰ کیلوگرم( 
را به مــدار پایین زمین)LEO( برســاند، 
اعزام شوند. محموله به طور جداگانه روی 
اریز ۵ ارســال می شــد، که قادر به ارسال 
۸۸ هــزار کیلوگــرم به مــدار پایین زمین 
بود. این برنامه در ســال 2۰۰۹ زمانی که 
ناسا سیســتم توقف پرتاب)LAS( و اولین 
مرحله موشــک اریــز ۱ را تکمیل کرد، به 
ثمر نشســت. مــورد دوم در روز 2۸ اکتبر 

همان سال با موفقیت آزمایش شد.
متأســفانه، به دلیل بحــران مالی جهانی 
معروف بــه »رکود بزرگ« که در ســال 
2۰۰۷ -2۰۰۸ آغــاز شــد، برنامه صورت 
فلکی در ســال 2۰۱۰ لغو شد. تقریبا یک 
ســال بعد، دولت اوباما مأموریت »سفر به 

مریخ« را امضا کرد.
جزئیات و اهداف این برنامه در قانون مجوز 
ناسا در سال 2۰۱۰ و سیاست ملی فضایی 
ایالات متحده در همان ســال منتشر شد. 
اولویت های ناســا در این مورد به شرح زیر 

خلاصه شده است:
گام بعــدی مــا اعماق فضا اســت، جایی 
که ناســا یک ماموریت رباتیــک را برای 
گرفتن و هدایت یک ســیارک به مدار ماه 
می فرســتد. فضانوردان سوار بر فضاپیمای 
اوریون در دهه 2۰2۰ ســیارک را کاوش 
خواهند کرد و بــا نمونه هایی به زمین باز 
خواهند گشت. این تجربه در پرواز فضایی 
انســان فراتر از مدار پایین زمین به ناســا 
کمک می کند تا سیســتم ها و قابلیت های 
جدیدی مانند پیشرانه الکتریکی خورشیدی 

را آزمایش کنند.
با شروع سال مالی 2۰۱۸، موشک سامانه 
پرتاب فضایی قدرتمند ناسا این مأموریت ها 
را قادر می ســازد تــا قابلیت های جدیدی 
را آزمایــش کنند. ماموریت های انســانی 
بــه مریخ به اوریون و نســخه تکامل یافته 
موشک سامانه پرتاب فضایی تکیه خواهند 
کــرد کــه قدرتمندتریــن پرتاب کننده ای 

خواهد بود که تاکنون پرواز کرده است.
از بسیاری جهات، »سفر به مریخ« از جایی 
که برنامه صورت فلکی متوقف شــد ادامه 

یافت.
در حالــی که موشــک اریــز ۱ و فرودگر 
مــاه دور انداخته شــدند، پرتابگر اریز ۵ و 
اکتشــافی خدمه حفظ شدند و  فضاپیمای 
 )SLS(مبنایی برای ســامانه پرتاب فضایی

و فضاپیمای اوریون)Orion( شدند.
به روزرســانی شــد  نیز  زمانی  جدول های 
و مأموریت هــا به مریخ بــرای اوایل دهه 

2۰۳۰ برنامه ریزی شد.
سفر پیشنهادی شامل سه فاز و ۳2 پرتاب 
سامانه پرتاب فضایی بین سال های 2۰۱۸ 
و 2۰۳۰ خواهد بــود. این ماموریت ها قبل 
از فــرود خدمه روی ســطح مریــخ، تمام 
اجــزای لازم را بــه فضای بیــن زمین و 
 ماه و ســپس به فضای نزدیــک به مریخ

می فرستند.
فاز یــک که فاز متکی بــه زمین نام دارد 
به مطالعات طولانی مدت بیشــتر بر روی 
ایستگاه فضایی بین المللی تا سال 2۰2۴ و 
آزمایش فضاپیمای سامانه پرتاب فضایی و 
اوریون خواهد پرداخت. این شامل ماموریت 
اکتشافی EM(۱-۱( در سال 2۰۱۸، اولین 
پرواز ســامانه پرتاب فضایی و دومین پرواز 
آزمایشی بدون خدمه سرنشین اوریون بود.

مانند برنامه صورت فلکی، ناســا همچنین 
برنامه ریــزی کرد تا یــک ماموریت تغییر 
مسیر ســیارک)ARM( را در سال 2۰2۰ 
انجــام دهد، کــه در آن یــک فضاپیمای 

رباتیــک با یک ســیارک نزدیک به زمین 
ملاقات می کند و آن را به ســمت مدار ماه 

می کشد.
ماموریت اکتشافی EM(2-2( شامل یک 
پرواز سرنشــین دار در اطراف ماه و سیارک 
ARM بیــن ســال های 2۰2۱ تا 2۰2۳ 
خواهــد بــود. در این مرحله، ناســا به فاز 
دو می رود و تمرکــز را از زمین به فضای 
بین زمیــن و ماه تغییر می دهد. پرتاب های 
چندگانه سامانه پرتاب فضایی، اجزای مهم 
مأموریت را در این مرحله به ســطح ماه و 

مدار می رسانند.
از ســال 2۰۱2، این عناصر شامل دروازه 
قمری معروف به زیســتگاه فضای عمیق 
بوده اســت که یک ایســتگاه فضایی در 
حــال چرخــش متشــکل از یــک عنصر 
نیــرو و رانش)PPE(، پایگاه ســکونت و 
لجستیک)HALO(، سیستم تامین کننده 
ســوخت گیری و زیرساخت است. و ماژول 
مخابــرات)ESPRIT(، ماژول بین المللی 
سکونت)I-Hab( و یک فرودگر ماه قابل 

استفاده مجدد دارد.
عناصر دیگر شــامل کمــپ پایه آرتمیس 
می شــود که متشــکل از یک زیستگاه با 
ســطح پایه مــاه، یک ســکوی متحرک 
قابل ســکونت، یک وســیله نقلیه زمینی 
قمری)LTV( و یک وســیله نقلیه فضای 
عمیــق )DST( اســت. ایــن فضاپیما با 
اوریون ادغام می شــود تا خدمــه تا چهار 
نفر را بــه مریخ و دیگر مقاصد اعماق فضا 

منتقل کند.
در اوایــل دهه 2۰۳۰، فاز سه)مســتقل از 
زمیــن( آغاز می شــود که شــامل عناصر 
ضروری است که توسط وسیله نقلیه فضای 
عمیق به مریخ تحویل داده می شــود. این 
ایســتگاه فضایی دوم به یک فرودگر مریخ 
قابل اســتفاده مجدد مجهز خواهد شد که 
به خدمه اجازه می دهد روی ســطح فرود 
آمده، عملیات علمی را انجام دهند و سپس 

به مدار بازگردند.
نقشه راه شکل می گیرد

در ســال 2۰۱۷، چشم انداز بلند مدت ناسا 
برای بازگرداندن فضانوردان به ماه و مریخ 
آغاز شد. طبق قانون مجوز انتقال سازمان 
ملی هوانوردی و فضایی در ســال 2۰۱۷، 
اولویت هــای ناســا برای برنامــه »ماه به 

مریخ« مشخص شد.
این اولویت ها شامل توسعه مداوم  سامانه 
پرتاب فضایی، اوریون، دروازه قمری و سایر 
عناصــر مهم ماموریت بودنــد. این لایحه 
همچنین به ناســا دســتور داد تا ماموریت 
تغییر مسیر سیارک را به نفع چیزی مقرون 
به صرفه تــر لغو کنــد. اولویت های دیگر 
شــامل گســترش تعهد ایالات متحده به 
ایستگاه فضایی بین المللی و بازیابی قابلیت 
پرتاب داخلــی از طریق خدمات حمل ونقل 
مداری تجــاری)COTS( و برنامه خدمه 

تجاری)CCP( بود.
طبق جدول زمانی آنها، ســاخت ایســتگاه 
فضایی دروازه ماه تا ســال 2۰2۸ به پایان 
می رســد. اولین مأموریت های سرنشین دار 
بــه مریــخ از دروازه ماه در ســال 2۰۳۳، 
پرتــاب می شــوند. خدمه تا یک ســال را 
صــرف انجام عملیــات علمــی می کنند، 
سپس در ســفر برگشت خود به زمین قرار 

می گیرند.

چه موانعی بر سر راه رسیدن انسان به مریخ قرار دارد؟
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ندای هرمزگان -گروه ورزش
سومین دوره مسابقات فوتسال جام ستارگان هرمزگان 
با قهرمانی تیم هدف ســازان جوان اسلام آباد به پایان 

رسید.
بــه گزارش خبرورزشــی هرمزگان ، در دیــدار پایانی 
این مســابقات تیم هدف ســازان جوان اسلام آباد در 
ســالن فجر بندرعباس با نتیجه 1_1 برابر دریانوردان 
بندرعباس به تساوی رســید اما در ضربات پنالتی تیم 
هدف ســازان جوان با نتیجه 3 بــر صفر دریانوردان را 

مغلوب و قهرمان شد.
گفتنی است ، از ســوی کمیته فنی ، در بخش برترین 
ها شــایان اکبری پدیده مسابقات، امیرحسین جوهری 
بــا ۶ گل زده آقــای گل ، حمید بیــک برترین مربی، 
محمد ســالاری برترین دروازه بان و سعید اقتداری با 
ارزشــمند ترین بازیکن جام ستارگان هرمزگان معرفی 
شــدند ، ضمن این که کاپ اخلاق به تیم دریانوردان 
بندرعباس اهدا شــد و از شــرکت فــولاد هرمزگان ، 
منطقــه ویژه اقتصادی خلیج فارس ، فروشــگاه قهوه 
کیوان و کافه رســتوران CIP به عنوان حامیان جام 

ستارگان هرمزگان نیز قدردانی گردید.
شــایان گفتن اســت ، در مراســم پایانی این پیکارها 
نماینده مردم در مجلس شــورای اسلامی ، دکتر مظفر 
خادمی مدیــرکل ورزش و جوانان ، اســحاق جعفری 
رئیس هیات مدیره شــرکت پالایش نفت بندرعباس ، 
سرهنگ قاسم رنجبریان و احمدی زاده روسای هیات 
فوتبال استان و شهرســتان و اعضای شورای اسلامی 

شهرستان بندرعباس نیز حضور داشتند.
گفتنی اســت ، در دو دوره گذشــته مسابقات فوتسال 
جام ســتارگان هرمزگان تیم های ســتارگان احمدی 
و درخت ســبز بندرعباس عناویــن قهرمانی را به خود 
اختصــاص دادنــد ، ضمنا جــام ســتارگان هرمزگان 
با هدف کشــف اســتعدادهای فوتســالی و فوتبالی، 
پر کــردن اوقــات فراغت جوانــان و ایجــاد رقابت 
ســالم و ســازنده در بیــن ورزشــکاران هرمزگانــی 
 هر ســاله به میزبانی شهرســتان بندرعبــاس برگزار 

می شود. 
لازم به ذکر است ، این مسابقات از 1۶ تا 2۷ اردیبهشت 

ماه به میزبانی سالن فجر بندرعباس برگزار شد.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
دیــدار دوم مرحله یک چهارم نهایی لیگ دســته اول 
بســکتبال بانوان کشــور بــه میزبانی تهــران برگزار 
 و فــولاد هرمزگان بــار دیگر پیروز از میــدان خارج

شد.
در دومیــن روز از ایــن مســابقات تیم هــای فولاد 
هرمزگان و پاشــنه رافیک تهران بــه مصاف یکدیگر 
رفتنــد و در پایان تیم فولاد هرمــزگان با نتیجه 49 بر 
39 از میــدان خارج شــد، این در حالی اســت که روز 
گذشــته هم نتیجه این دیدار 51 بر 48 به سود فولاد 

هرمزگان پایان یافت. 
بدین ترتیــب تیم فولاد هرمزگان بــا جمع چهار تیم 

نهایی صعود کرد.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
تیم فوتبالی بانوان و اقایان مهدی آباد فین به مسابقات 

کشوری راه یافتند. 
ورزش  هیــات  عمومــی  روابــط  گــزارش  بــه 
روستایی،عشــایری و بازی های بومی محلی اســتان 
هرمزگان ،  مســابقات استانی جام پرچم با حضور تیم 
های مختلف از شهرستان های هرمزگان برگزار شد. 

در مســابقه نیمه نهایی تیم مهــدی آباد فین و طلایه 
داران دشت مارم به مصاف هم رفتند و تیم مهدی آباد 
توانســت تیم طلایه داران دشت مارم را شکست و به 

مسابقات کشوری راه یابد.

    توپ و تور 
   خبر   

   

ندای هرمزگان - شهناز خوش
مدیر کل ورزش و جوانان هرمزگان و مدیر باشگاه فرهنگی 
ورزشــی پالایش نفت بندرعباس از اسلام جاهدی قایقران 

هرمزگانی در فرودگاه بندرعباس استقبال کردند.
در مراسم اســتقبال دکتر خادمی مدیرکل ورزش و جوانان 
هرمزگان ، مهندس جداوی مدیرعامل باشگاه پالایش نفت 
بندرعباس ، ســایر مدیران باشگاه ها و جمعی از قایقرانان 

حضور داشتند.
اســلام جاهدی قایقــران عضــو باشــگاه پالایش نفت 
بندرعبــاس و تیم ملی جمهوری اســلامی ایران  با حضور 
در مسابقات قهرمانی جهان به میزبانی مجارستان موفق به 

کسب سهمیه پارالمپیک پاریس 2024 شد.
شــایان گفتن است ، اســلام جاهدی قایقران تیم پالایش 
نفت بندرعباس در کلاس VL2 نماینده ایران در مسابقات 

پاراکانو پارالمپیک پاریس خواهد بود.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
ملیحه صفایی بانوی قهرمان شطرنج بازی های پارآسیایی 

مدال طلا خود را به آستان قدس رضوی اهدا کرد.  
 به گزارش روابط عمومی فدراسیون نابینایان وکم بینایان ، 
در حاشیه مراسم تجلیل از قهرمانان ورزش استان خراسان 
رضــوی در عرصه های بین المللی با حضور وزیر ورزش و 
جوانان در تالار ولایت حرم مطهــر امام رضا »ع« برگزار 
شــد و ملیحه صفایی قهرمان شطرنج نابینایان بازی های 

پارآسیایی مدال طلا را به آستان قدس رضوی اهدا کرد.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
آرمات به عنوان رییس هیات تنیس هرمزگان انتخاب شد.

مجمع انتخاباتی هیات تنیس استان هرمزگان برگزار شد و 
حسن آرمات با 13 رای به مدت چهار سال به صندلی هیات 

تنیس استان هرمزگان تکیه زد.   
این مجمع یک کاندیدا داشــت که آرمات با اعتماد اعضای 
مجمع به عنوان رییس جدید این رشته ورزشی انتخاب شد 
، ضمن این که با رای اعضا مجمع، محدثه علیپور به عنوان 
نایب رییس، بابک بهزادی خزانه دار و علی رحمانیان، حمید 
کمالی و فرهاد آقایی اعضا هیات رییســه تنیس هرمزگان 

انتخاب شدند.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
 اولین نشســت مدیر و تیــم اجرایی خانه 
جوان شهرســتان قشم  با حضور مدیر کل 
ورزش و جوانان استان هرمزگان  در محل 
دفتر وی برگزارشد.                                                         
به گــزارش روابط عمومی اداره کل ورزش 
و جوانان اســتان هرمزگان ،اولین نشست 
مدیر و تیم اجرایی خانه جوان شهرســتان 
قشــم  با حضور دکتر مظفر مهری خادمی 
نسب مدیر کل ورزش وجوانان هرمزگان ، 
مهندس مجتبی عامری معاون امور جوانان 
، فکور مسوول بازرسی اداره کل برگزار شد.

در این نشســت عامری معاون امور جوانان 
توضیحاتــی در خصوص اهــداف وراهبرد 

های خانه های جوانان بیان نمود. 
برمه مدیر خانه جوان شهرســتان قشم نیز 
طی گزارشــی تصویــری از عملکرد خانه 
جــوان ارایه نمود و براســاس آمار و ارقام 
فعالین و داوطلبیــن فعالیت های فرهنگی 
واجتماعــی خانه جوان قشــم را 134 نفر 
اعلام کرد که در برنامه های دانش افزایی 
وتوانمندسازی تعداد یک هزارو 100 نفر را 
در سال 1402تحت پوشش آموزشی داشتند  
و اهم فعالیت های خانه را ویژه نوجوانان ، 
وجوانان در سطوح مختلف مهارت آموزی 
،اســتعدادیابی،  آشــنایی با کسب کارهای 
اجتماعی ، مجازی وبرگزاری جشنواره های 
فرهنگی ورزشــی راه اندازی کافه سینما ، 

کافه کتاب ، و برگزاری کارگاهای سلامت 
، اردوهای تفریحی وعلمی ، دورهمی های 
جوانان با هدف هم اندیشــی ، هم افزایی 
وتعامل موثر همچنیــن انتقال تجربیات و 
برنامــه هرمزگان شناســی ویژه مخاطبان 
خانه جوان وبرگــزاری دوره های مهارت 

پیش ، حین ، بعد ازدواج عنوان کردند.
 وی همچنین نیازهای وبرنامه های پیش 
روی خانه جوان شهرســتان قشم تشریح 
کرد ســپس تیــم اجرایی خانــه هر کدام 
از برنامه ها،عملکرد بخش های  شــرحی 
مختلــف را بیــان و کارشناســان معاونت 
جوانان هم در جهت بهبود و کیفیت فعالیت 
های خانه جوان نظرات خود را اعلام کردند                                                                                                         

گفتنی است ، دکتر خادمی نسب مدیر کل 
ورزش وجوانــان ضمن تقدیر وتشــکر از 
اعضای خانه جوان قشــم اظهار داشــت 
: از مســوول خانه جــوان و تیم موفق  او 

رضایتمندی  و حمایت خودر ا اعلام کرد.

برگزاری اولین جلسه خانه جوان قشم با حضور مدیر کل استقبال دکتر خادمی و مهندس جداوی  از اسلام جاهدی 

جاهدی موفق به کسب سهمیه 
پارالمپیک پاریس 2۰24 شد

اهدای مدال ورزشی ملیحه صفایی 
به آستان قدس رضوی

جام ستارگان هرمزگان را هدف 
سازان جوان اسلام آباد به خانه برد

آرمات برای مدت چهار سال سکان 
هیات تنیس هرمزگان را به دست گرفت

آب

آب پرتقال

نوشیدنی های انرژی زا

مکمل های ورزشی

بهترین نوشیدنی ورزشی 
حین تمرین چیست

قبل از تمرین بدنسازی چه نوشیدنی بخوریم

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

ندای هرمزگان - گروه ورزش
 پــارا دو و میدانــی کاران ایران برای حضور در مســابقات 

قهرمانی جهان راهی ژاپن شدند.
مصطفــی بهرامی ، دبیر انجمن دو و میدانی نابینایان و کم 
بینایان گفت: مســابقات قهرمانی جهان پارا دو و میدانی با 
حضور  بیش از 100 کشور در کوبه ژاپن  برگزار می شود.

وی افــزود: این رقابت هــا که حکم ارزیابی و ســنجش 
نمایندگان نابینا و کم بینا برای آمادگی بیشتر در پارالمپیک 
 پاریــس را دارد  از 2۷ اردیبهشــت تــا ۶ خــرداد برگزار 

می شود. 

تیم ملی دو و میدانی نابینایــان وکم بینایان اعزامی ایران  
متشــکل از یک  ورزشکار زن » هاجر صفرزاده « به همراه 
5 ورزشــکار مرد » سجاد نیک پرست، مهدی اولاد، سامان 

پاکباز، علی پیروج و امیرحسین علیپور «  عازم ژاپن شدند.
مصطفــی بهرامی در پایان افزود:  پــارادو و میدانی کاران 
نابینــا وکم بینا  در ماده های پرتاب وزنه، نیزه، دیســک و 
دو  200 , 400 متر بــه رقابت خواهند پرداخت که همگی 
شانس کسب مدال را خواهند داشت اما باید حتما به رکورد 
مورد نظر کمیته ملی پارالمپیک جهت حضور در پارالمپیک 

پاریس دست یابند.
گفتنی اســت ، مصطفی بهرامی ،محســن پاکباز،  علیرضا 
مهرصفوتــی نیز  به عنوان مربی در این مســابقات حضور 

دارند.

اعزام تیم ملی دو و میدانی نابینایان و کم بینایان به مسابقات قهرمانی جهان

فولاد هرمزگان به مرحله نیمه نهایی 
لیگ دسته اول بسکتبال بانوان کشور 

صعود کرد

رقابت های استانی جام پرچم در هرمزگان

ندای هرمزگان- گروه ورزش
الهام نظری رییس گــروه ورزش همگانی 
اداره کل ورزش و جوانــان هرمــزگان در 
نشست ملی هم اندیشی روسای گروه های 
توســعه ورزش همگانی و روستایی سراسر 

کشور  به میزبانی تبریز شرکت کرد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و 
جوانان هرمزگان :نشست ملی هم اندیشی 
روســای گروه های توسعه ورزش همگانی 
و روســتایی سراسر کشور با حضور علیرضا 
ورزش  توســعه  دفتر  مدیــرکل  کلانتری 
جوانان استان، علی خلیلی رئیس فدراسیون همگانی، ســتوده نژاد مدیــرکل ورزش و 

همگانی، شــهرام عظیمی مدیر کل توسعه 
ورزش روستایی و عشایری، فاتح فرماندار 
تبریــز و جمعی از مســوولین اســتانی و 

کشوری در تبریز برگزار شد.
علیرضــا کلانتــری در نشســت ملی هم 
اندیشی روســای گروه های توسعه ورزش 
همگانی و روستایی سراسر کشور در تبریز 
با اشــاره به تدوین برنامه ملی توســعه و 
تعمیم ورزش همگانی در کشــور افزود: در 
2 سال گذشته بر روی این برنامه ملی کار 
انجام شــده و پس از بررســی مشکلات و 
چالش های حوزه ورزش همگانی در کشور، 

تصویب شده است..
وی با اشاره به این که تصویب کلیات سند 
پیشرفت ورزش کشور، اظهار کرد: این سند 
آغازی است بر پایان بی برنامگی در ورزش 
کشــور اســت و اولویت اصلی این ســند، 
ورزش همگانی و مردمی ســازی و رایگان 
سازی ورزش است و در این راستا دستگاه 
های مختلفــی ماننــد وزارتخانه آموزش 
و پــرورش، کار تعاون و رفــاه اجتماعی، 
بهداشت درمان و آموزش پزشکی و وزارت 
علوم تحقیقات و فناوری با وزارت ورزش و 

جوانان همکاری می کنند.

الهام نظری درنشست ملی روسای گروه های توسعه ورزش همگانی و روستایی کشور

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
 دکتر مسلم کریمی بنیانگذار جام ستارگان 
هرمزگان گفت ،  از حضور فعال و زحمات 
عوامل اجرایی، دســت اندرکاران، داوران، 
طراحان، ورزشــکاران، حامیــان ، مربیان 
و مســوولان در برگــزاری ســومین دوره 
مسابقات فوتســال جام ستارگان هرمزگان 

تشکر و قدردانی می کنم.
وی تصریح کرد ،  توســعه و پیشرفت همه  
جانبه مسابقات ورزشــی در سراسر کشور 
تنها در ســایه مشــارکت علمــی و عملی 

تمامی دســت اندرکاران مسابقات، به ویژه 
مســوولان، کادر اجرایــی، ورزشــکاران، 
مربیــان، سرپرســتان، طراحــان، داوران، 
حامیان ، تماشــاگران، میزبــان این دوره 
از مســابقات باشگاه ســتارگان احمدی ، 
جمیع رســانه  ها و همه علاقمندان محقق 
و پدیــدار می  شــود ،  در همین راســتا بر 
خود لازم می دانم مراتب تقدیر و ســپاس 
خود را به واســطه این حضور و مشــارکت 
مســابقات  دوره  ســومین  برگــزاری  در 
 فوتسال جام ســتارگان هرمزگان را اعلام 

کنم. 
 در این راستا ارایه نقطه  نظرات و پیشنهادات 
اهالی فهیم فوتبال و فوتســال هرمزگان، 
با  کمیته مسابقات جام ستارگان هرمزگان 

همراهی هیات فوتبال شهرستان بندرعباس 
و استان هرمزگان را بر آن می دارد تا مبتنی 
بر برنامــه جامع و بهره منــدی از مجموع 
رهنمودهای سازنده در اصلاح خطاها، کم 
و کاستی های احتمالی، استمرار و برگزاری 
جام ســتارگان هرمزگان را در سال آینده 
مصمم تر و پیگیرتر در دستور کار خود قرار 

دهد. 
 امید است در پرتو عنایت حضرت باریتعالی 
و در راســتای اجرای اهــداف، اقدامات و 
مشــارکت همه جانبه منبعــث از درایت، 
مسئولیت پذیری  و  دلســوزی  آینده نگری، 
تمامی علاقه مندان شاهد رشد و شکوفایی 
و توسعه پایدار مسابقات فوتسال و فوتبال 

جام ستارگان هرمزگان باشیم.

بنیانگذار جام ستارگان هرمزگان:

از تمام عوامل اجرایی و مسوولان قدردانی می کنیم

 ندای هرمزگان - گروه ورزش
در بیانیه  مدیر عامل باشگاه  شهرداری بندر 

عباس آمده:
به گزارش روابط عمومی باشــگاه فرهنگی 
فوتبال  تیم  بندرعباس،  ورزشی شــهرداری 
شــهرداری بنــدر عباس به عنــوان هویت 
و نوســتالوژی فوتبــال منطقه بــرای تمام 
هرمزگانی ها و شــهروندان بندرعباســی و 
هواداران خونگرم مســیری پر فراز و نشیب 
را در ســال های گذشــته تا بــه امروز طی 
نموده مســیری که خوشــی ها و ناخوشی 
های بســیاری را به همراه داشته است ،در 
هنگام پیروزی شــادمان و مسرور بوده ایم و 
به هنگام شکست و باخت تیم امیدوار برای 
کسب جایگاه و نتیجه مناسب تر تلاش کرده 

ایم.
 امروزه ورزش با اقتصاد سیاســت و اجتماع 
رابطه نزدیک و بهم پیوســته ای دارد ارتباط 
تنگاتنگــی که اتفاقات  ورزشــی در جامعه 
و در ســطح یک منطقه و کشــور می تواند 
تلخ کامی و خوشــحالی را با خود به همراه 
داشته باشد چرا که جمع کثیری از مخاطبان 

و هواداران و مجموعه زیــادی از آدم های 
دغدغــه مند جهت موفقیت در یک رشــته 
ورزشــی برای یک تیــم در تکاپو و تلاش 
هستند تا افتخار آفرینی شور و نشاط جمعی 
و اجتماعی را به همــراه آورد ،در فصلی که 
با ناکامــی برای تیم مردمــی و با قدمت و 
اصالت شهرداری بندرعباس به پایان رسید، 
هرآنکــس که با حضور خود همراه و همگام 
با تیم بود،هدفی جز این نداشــت که  افتخار 
و کام شــیرینی برای این تیــم و هواداران 
برجای بماند که متاســفانه آن اتفاق شیرین 
رخ نداد و از این حیث باید تمامی عوامل این 
مجموعه را عذرخواه همه هواداران عاشق و 
مردم شــریفی دانست که منفعتی جز شادی 
دل های خــود از راه موفقیت و پیروزی این 

تیم نداشتند.
بنده و عوامل باشــگاه شهرداری بندرعباس 
عذرخــواه ایــن پایــان تلــخ در این فصل 
هســتیم...پایانی که البتــه مدنظر هیچ یک 
از عوامل این فصل باشــگاه نبود و بازیکنان 
،کادر فنی ،مربیان ،مســوولین و مدیران در 
این باشــگاه تلاش خود را برای پایانی دیگر  

به کار بســتند اما اتفاقات وعوامل متعددی 
دست به دســت هم داد که این نتایج مورد 
دلخواه حاصل نگردد که قطعا باید کارشناسی 
و آسیب شناسی شود تا در مسیری هموارتر و 
بهتر آینده روشن این باشگاه را شاهد باشیم. 
در فصل گذشــته حمایت هــای همه جانبه 
تک تک اعضای شورای اسلامی شهرستان 
بندرعباس و توجهات ویژه شهردار به باشگاه 
شهرداری بندرعباس نشان از آن داشت که 
تیم فوتبال بزرگسالان شهرداری بندرعباس 
برخلاف گمانه زنی هــا و قضاوت های به 
دور از انصاف عضوی مهم از ورزش سازمان 
اجتماعی شهرداری  ورزشی  فرهنگی  بزرگ 
بندرعباس می باشد و با وجود ناکامی در این 
فصل به هیچ عنوان قرار نیست راه موفقیت 
این باشگاه بزرگ در سال های آینده محدود 
و بســته شود از این رو باید قدردان توجهات 
اعضای شــورا اسلامی شــهر بندرعباس  و 
شــهردار بود که تــداوم حمایت های عالی، 
مسیر آینده برای برداشتن محکم ترین گام 
ها و قوی ترین حرکت ها برنامه ریزی شده 
است و بلافاصله پس از شب تلخ سقوط تیم 

عالی  بندرعباس، همت  شــهرداری  فوتبال 
برای موفقیت دوباره این تیم در دست اقدام 

قرار گرفته است.
بدون شــک درس گرفتــن از همه اتفاقات 
فصل گذشــته کــه منجر به این ســقوط و 
ناکامی شــد نکته ی مهمی را پیش روی ما 
قرار داد که مهمتریــن عامل برای موفقیت 
اتحــاد و همدلی به معنــای واقعی کلمه و 
تلاش در راســتای منافع عمومی و شــادی 
همگانی اســت که قطعا این مهم سر فصل 
حرکتی باشگاه شهرداری برای احیا،بازسازی 
و شــروعی دوباره بــا اســتفاده از ظرفیت 
نیروهــای بومی و با تعصــب در کنار همه 

دوستداران و هواداران خواهد بود.
رسول جهانداری /مدير عامل باشگاه فرهنگی 

ورزشی شهرداری بندرعباس

جهانداری  با صدور بیانیه ای از هواداران این تیم عذر خواهی کرد

آب میوهچایقهوه آب سبزیجات سبز


